
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 16641, 16745 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 16641, 16671, 16675,

16678, 16679, 16680, 16682, 16684, 16745 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2845 έως 2895,

σελ. 16641 - 16655 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

16656 - 16668 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 11 Ιουλίου 2022, σελ. 16669 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών: «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επω-
νυµία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ Μεταφορές - Μεταφορικές Υπηρεσίες Επι-
βατών και Φορτίου Ανώνυµη Σιδηροδροµική Εταιρεία» (ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ Α.Ε.) για την ανάθεση Υποχρεώσεων Δηµόσιας Υπηρε-
σίας επιβατικών σιδηροδροµικών µεταφορών», σελ. 16671 -
16686 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 16643 - 16745

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 16679
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 16675, 16679
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 16641, 16669, 16671, 

16675, 16678, 16679, 
16680, 16682, 16684, 
16745

ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 16675, 16679

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών:

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 16675, 16677
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16672
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 16673, 16683
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ.  , σελ. 16678, 16682, 16683
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 16679
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 16680
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 16671
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 16676, 16677
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 16674, 16679, 16682, 16683
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 16677
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 16678, 16680
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 16672

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’

Παρασκευή 8 Ιουλίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 8 Ιουλίου 2022, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-7-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΡΝΖ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
7 Ιουλίου 2022 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Συµπληρωµατικά µέτρα για την εφαρµογή του Κα-
νονισµού (ΕΕ) 2019/788 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του

Συµβουλίου σχετικά µε την Ευρωπαϊκή Πρωτοβουλία Πολιτών
και του Εκτελεστικού Κανονισµού (ΕΕ) 2019/1799 της Επιτροπής
για τη θέσπιση τεχνικών προδιαγραφών για τα επιµέρους επι-
γραµµικά συστήµατα συγκέντρωσης – Διατάξεις σχετικές µε την
εκλογική διαδικασία και τον έλεγχο εσόδων και δαπανών κοµµά-
των, συνασπισµών και υποψηφίων βουλευτών και αιρετών – Λοι-
πές διατάξεις Υπουργείου Εσωτερικών».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’

Παρασκευή 8 Ιουλίου 2022



16642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16643



16644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16645



16646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16647



16648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16649



16650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16651



16652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16653



16654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16655



16656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16657



16658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16659



16660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16661



16662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16663



16664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16665



16666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16667



16668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθε-
τικής εργασίας έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 11 Ιουλίου 2022: 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 848/30-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρά-
λαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Παιχνίδια µε την «προίκα» που θα λάβει ο επενδυτής από
την πώληση του πλειοψηφικού πακέτου µετοχών του Οργανι-
σµού Λιµένος Ηρακλείου».

2. Η µε αριθµό 840/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ειδική
µοριοδότηση των µαθητών των σεισµόπληκτων περιοχών της Γ’
λυκείου στις πανελλήνιες εξετάσεις».

3. Η µε αριθµό 865/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάν-
τως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Άµεση ένταξη στα βαρέα και ανθυγιεινά
επαγγέλµατα των λιµενεργατών στις προβλήτες ΙΙ και ΙΙΙ του λι-
µένα Πειραιά όπως ισχύει σε όλους τους άλλους στον κλάδο».

4. Η µε αριθµό 846/29-6-2022 επίκαιρη ερώτηση της Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Απαράδεκτη πρωτοφανής µεθο-
δολογία ποινικών διώξεων κατά φοιτητών».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 850/30-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ατε-
λέσφορη η «δεύτερη ευκαιρία» του εξωδικαστικού µηχανισµού
για φυσικά και νοµικά πρόσωπα του νέου πτωχευτικού νόµου».

2. Η µε αριθµό 841/28-6-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κων-
σταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Υπογειοποίηση γραµ-
µών υψηλής αλλά και χαµηλής - µεσαίας τάσης στην περιοχή του
πάρκου «Αντώνης Τρίτσης»».

3. Η µε αριθµό 866/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Απαράδεκτες πρακτικές της Ακαδηµίας Αθηνών ενάντια
σε πρώην συµβασιούχους εργαζοµένους της».

4. Η µε αριθµό 847/30-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Απα-
γόρευση επίσκεψης µαθητών/τριών της πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης στο Αττικό Ζωολογικό Πάρκο και σε
άλλους παρόµοιους χώρους».

5. Η µε αριθµό 854/1-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικό-
λαου Φίλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Θα επιµείνει η Υπουργός Παιδείας να διώκει ως «κακούρ-
γους» τους συνδικαλιστές φοιτητές του Πολυτεχνείου Κρήτης ή
θα αναλογιστεί τις ευθύνες της και θα αποσύρει τη µηνυτήρια
αναφορά εναντίον τους;».

6. Η µε αριθµό 844/29-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη επιπρό-
σθετη καθυστέρηση για την έναρξη της λειτουργίας του κατα-
δυτικού πάρκου Τυρού».

7. Η µε αριθµό 867/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Αποκλεισµός οποιασδήποτε µορφής ιδιωτικοποίησης του

χώρου του αεροδροµίου «Ν. ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» του Ηρακλείου
Κρήτης και εξασφάλιση της αξιοποίησής του για την κάλυψη των
λαϊκών αναγκών».

8. Η µε αριθµό 862/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Παράνοµες συνθήκες εργασίας για τους διανοµείς - deli-
veries».

9. Η µε αριθµό 855/1-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Ιωάννη Μουζάλα προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση η ανάγκη διερεύνησης των
καταγγελιών ιδιωτικών εκπαιδευτικών αναφορικά µε τα προγράµ-
µατα επιµόρφωσης ανήλικων προσφυγόπουλων».

10. Η µε αριθµό 851/30-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ανα-
γκαία η αύξηση του προϋπολογισµού για το πρόγραµµα νέων
αγροτών - 7,2 εκ. ευρώ υπολείπονται για την Περιφέρεια Ανατο-
λικής Μακεδονίας-Θράκης».

11. Η µε αριθµό 868/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Να αποσυρθούν οι κατηγορίες και να σταµατήσει
άµεσα η δίωξη των οκτώ φοιτητών συνδικαλιστών του Πολυτε-
χνείου Κρήτης».

12. Η µε αριθµό 863/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Κατά
παράβαση του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας και χωρίς τεχνικούς
ελέγχους η κυκλοφορία χιλιάδων δικύκλων διανοµέων µε ευθύνη
των εταιρειών».

13. Η µε αριθµό 856/1-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Στο έλεος της κακοκαιρίας, για ακόµη µια φορά, η Θεσ-
σαλονίκη. Παντελής η απουσία του κρατικού µηχανισµού».

14. Η µε αριθµό 853/30-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Μεγάλη
καθυστέρηση στην αποκατάσταση των ζηµιών και την καταβολή
αποζηµιώσεων στις πυρόπληκτες περιοχές της Αρκαδίας -
Ανάγκη άµεσης επίλυσής τους για  ην προστασία του περιβάλ-
λοντος των περιοχών αυτών και την επανέναρξη της παραγω-
γικής δραστηριότητας».

15. Η µε αριθµό 869/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Έλλειψη τεχνολόγων στο Ακτινοδια-
γνωστικό Εργαστήριο του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκο-
µείου Λάρισας».

16. Η µε αριθµό 864/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση στέλνει
πενήντα χιλιάδες τσιγγάνους που απέκτησαν κατοικία πίσω
στους καταυλισµούς».

17. Η µε αριθµό 857/1-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Γιαννούλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Η τραγική υποστελέχωση των περιφερειακών αε-
ροδροµίων οδηγεί τους εργαζόµενους στα όρια της εργασιακής
εξουθένωσης».

18. Η µε αριθµό 859/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Αναγκαία η έκτακτη
χρηµατοδότηση της Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευσης - Αποχέ-
τευσης Μινώα Πεδιάδας (ΔΕΥΑΜΠ)».

19. Η µε αριθµό 872/3-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Προβλήµατα υποστελέχωσης στο Ιατροπαιδα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16669



γωγικό Κέντρο στο Βενιζέλειο Νοσοκοµείο Ηρακλείου».
20. Η µε αριθµό 873/4-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ιωάννη Ραγκούση προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Πει-
θαρχικός έλεγχος για την παραπλάνηση της κοινής γνώµης από
ανώτατες δικαστικές πηγές σε σχέση µε την κατάρρευση της
δήθεν «σκευωρίας NOVARTIS»». 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5070/6-5-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλαµ-
που (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Απόλυτη κυβερνητική αδράνεια στην ολο-
κλήρωση του φράγµατος του ποταµού Πλατύ».

2. Η µε αριθµό 5483/30-5-2022 ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου

της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Η έλλειψη στελέχωσης σε χειρουργούς δηµιουργεί σο-
βαρότατο πρόβληµα στη Χειρουργική Κλινική του Παναρκαδικού
Νοσοκοµείου».

3. Η µε αριθµό 5347/23-52022 ερώτηση του Βουλευτή Φθιώτι-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Σαρα-
κιώτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Υπολειτουργία του
Ακτινολογικού Τµήµατος του Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας εξαι-
τίας έλλειψης του αναγκαίου ανθρώπινου δυναµικού».

4. Η µε αριθµό 5422/213/26-5-2022 ερώτηση και Αίτηση Κατά-
θεσης Εγγράφων του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Ερωτηµατικά για την τροποποίηση της Α5/2280/83 Υγειονοµικής
Διάταξης (Β’720)».

16670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών: «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού Δη-
µοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ
Μεταφορές-Μεταφορικές Υπηρεσίες Επιβατών και Φορτίου Ανώ-
νυµη Σιδηροδροµική Εταιρεία» (ΤΡΑΙΝΟΣΕ Α.Ε.) για την ανάθεση
Υποχρεώσεων Δηµόσιας Υπηρεσίας επιβατικών σιδηροδροµικών
µεταφορών».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, σύµφωνα µε την
απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της 30ής Ιουνίου 2022.
Δηλαδή, µπορούν να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί
της κυρώσεως της αυτής για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την
προϋπόθεση ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής τους Οµάδας. Μετά θα ακολουθήσει η ψηφοφορία της σύµ-
βασης.

Θα ήθελα να διαβάσω τις θέσεις των κοµµάτων όπως προέκυ-
ψαν από τη συζήτηση στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή: Νέα Δη-
µοκρατία «υπέρ», ΣΥΡΙΖΑ «κατά», Κίνηµα Αλλαγής «επιφύλαξη»,
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας «κατά», Ελληνική Λύση «επιφύ-
λαξη» και ΜέΡΑ25 «κατά».

Ξεκινάµε αντίστροφα, δίνοντας τον λόγο στον κ. Λογιάδη Γε-
ώργιο από το ΜέΡΑ25, για πέντε λεπτά. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται
να υπάρξει ανοχή. Να είστε επί του θέµατος, για να είµαστε και
ειλικρινείς, είναι µια κύρωση η οποία ακολουθεί τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού και παρακαλώ να είµαστε στο
πεντάλεπτο, µε µια µικρή ανοχή. Εντάξει, το καταλαβαίνω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου

του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών υπεγράφη στις 14-
4-2022, ήρθε στην επιτροπή µας στις 6 Ιουλίου και έχει αναδρο-
µική ισχύ από 1-1-2022.

Τονίσαµε και στην επιτροπή ότι αυτή η αναδροµική ισχύς είναι
µοναδικό ελληνικό φαινόµενο παρατυπίας ή και παρανοµίας, ευ-
τελισµού και απαξίωσης.

Έτσι ξεκινώντας, θα αναφερθώ στο θέµα της δικαιοσύνης,
διότι κάθε σύµβαση διέπεται από ένα κράτος δικαίου. Διαβά-
ζουµε πρόσφατα στον ηµερήσιο Τύπο, το «DOCUMENTO», ότι η
εκτελεστική Αντιπρόεδρος της Κοµισιόν, η κ. Βεστάγκερ, έθεσε
θέµα για τη δικαιοσύνη στον Πρωθυπουργό.

Σύµφωνα µε τις συστάσεις της επιτροπής για το 2022, οι επι-
δόσεις του ελληνικού δικαστικού συστήµατος είναι από τις χα-
µηλότερες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τον εκτιµώµενο χρόνο
που απαιτείται για την επίλυση αστικών και εµπορικών υποθέ-
σεων να υπερβαίνει τις εξακόσιες ηµέρες για το 2020.

Διερωτώµαι, λοιπόν, το εξής: Ποιος εχέφρων και σωστός επεν-
δυτής θα έρθει να επενδύσει στην Ελλάδα, όταν γνωρίζει την ποι-
ότητα της ελληνικής δικαιοσύνης; Ή αρπαχτή θα κάνει ή θα
γνωρίζει εκ των προτέρων ότι τα κέρδη είναι εξασφαλισµένα,
άρα µονά-ζυγά δικά του, όπως γίνεται µε το σηµερινό σχέδιο
νόµου µεταξύ Ελλάδας και της ιταλικής «ΤΡΑΙΝΟΣΕ».

Είναι ένα σχέδιο νόµου που κάθε του άρθρο είναι ένα σκάν-
δαλο, η κάθε παράγραφος, η κάθε πρόταση είναι µια ντροπή. Το
ίδιο ακριβώς γίνεται µε όλη τη δηµόσια περιουσία µας σήµερα,
µια συνεχής απαξίωση, ένα ατελείωτο ξεπούληµα.

Και αρχίζω. Η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα της Ευρώπης που πέ-
ρασε από ένα κρατικό µονοπώλιο σε ένα ιδιωτικό σιδηροδροµικό
µονοπώλιο. Είναι η µόνη χώρα της Ευρώπης. Είναι µια ιδιωτικο-
ποίηση που έγινε επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ έναντι του εξευτελι-
στικού τιµήµατος των 45 εκατοµµυρίων ευρώ και µε αγοραστή
την κρατική εταιρεία σιδηροδρόµων της Ιταλίας, τη «Ferrovie
dello Stato Italiane». Εξευτελιστικό, λοιπόν, τίµηµα.

Η σύµβαση ιδιωτικοποίησης που υπεγράφη το 2017 µεταξύ

του ΤΑΙΠΕΔ και της ιταλικής «FERROVIE» για τη µεταβίβαση του
100% των µετοχών της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» σκανδαλωδώς δεν δηµοσι-
εύτηκε ποτέ. Σκανδαλωδώς δεν δηµοσιεύτηκε ποτέ ούτε καν
όταν η ιδιωτική εταιρεία που εκτελεί µικρό κοµµάτι των εµπορευ-
µατικών µεταφορών, η «Rail Cargo Logistics Goldair» προσέφυγε
στη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, κατηγορώντας την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» ότι, βασιζόµενη στη µυστική σύµβαση, εκµεταλλεύεται τη
δεσπόζουσα θέση της. Μυστική σύµβαση, εκµετάλλευση δεσπό-
ζουσας θέσης!

Υπογραµµίζεται, εν προκειµένω, ότι ο ευρωπαϊκός κανονισµός
1370/2007 για τις δηµόσιες επιβατικές σιδηροδροµικές και οδι-
κές µεταφορές προβλέπει διαγωνιστικές διαδικασίες, οι οποίες
εδώ δεν τηρήθηκαν. Αντιθέτως, η αντίστοιχη σύµβαση που έχει
υπογράψει η «TRENITALIA» µε το ιταλικό κράτος, για την επιδό-
τηση των δροµολογίων στην Ιταλία, είναι δηµόσια.

Παρά τη σκανδαλώδη αυτή ιδιωτικοποίηση, παρατηρούνται
στην καθηµερινότητα τεράστια προβλήµατα δροµολογίων, που
αραίωσαν, καταργήθηκαν ή αντικαταστάθηκαν από λεωφορεία.
Ιδιαίτερα σε συνθήκες κακοκαιρίας, είναι σύνηθες το φαινόµενο
εγκλεισµού επιβατών επί ώρες στο σκοτάδι, µε θερµοκρασίες
κοντά στο µηδέν, ακόµη και στο φιλέτο του ελληνικού σιδηρο-
δροµικού δικτύου, τη διαδροµή Αθήνα - Θεσσαλονίκη.

Η διάρκεια της σύµβασης που έρχεται προς κύρωση στη
Βουλή ορίζεται δεκαετής µε δυνατότητα παράτασης για άλλα
πέντε χρόνια υπό την προϋπόθεση ολοκλήρωσης της προβλεπό-
µενης κεφαλαιακής επένδυσης από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Με τη σύµ-
βαση αυτή ήδη το ελληνικό δηµόσιο αναθέτει απευθείας στην
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ Α.Ε.» την παροχή οριζόµενων υποχρεώσεων δηµό-
σιων υπηρεσιών, επιβατικών σιδηροδροµικών µεταφορών έναντι
αµοιβής 50 εκατοµµυρίων ευρώ χωρίς ΦΠΑ, 62 εκατοµµυρίων
ευρώ µε ΦΠΑ, ως αποζηµίωση. Μέχρι τώρα κάθε πρόταση που
ανέφερα είναι και ένα σκάνδαλο.

Ένα άλλο σκάνδαλο αποτελεί το παράρτηµα Α που περιγράφει
µε λεπτοµέρειες τις συµβατικές σιδηροδροµικές µεταφορές.
Μας αποκαλύπτει ότι περιλαµβάνονται δροµολόγια-«φιλέτα»,
όπως Αθήνα - Θεσσαλονίκη και Αθήνα - Αεροδρόµιο που χαρα-
κτηρίζονται –άκουσον άκουσον- ως άγονες γραµµές, χωρίς να
υπάρχει κοστολόγηση που να τεκµηριώνει ζηµιογόνο αποτέλε-
σµα, σε αντίθεση µε τον κανονισµό 1370/2007 που προβλέπει την
υποχρέωση δηµόσιων υπηρεσιών µόνο για άγονες γραµµές και
µάλιστα µε διαγωνισµό. 

Επιπρόσθετα, αναφέρω ότι στις άγονες γραµµές συµπεριλαµ-
βάνονται και τουριστικές σιδηροδροµικές γραµµές όπως ο οδον-
τωτός Καλαβρύτων και το τρενάκι Πηλίου, που επίσης
αποκλείονται απ’ αυτόν τον κανονισµό.

Ένα άλλο απαράδεκτο και σκανδαλώδες στοιχείο έχει να κάνει
µε την υποχρέωση ειδοποίησης επενδυτικού σχεδίου από την
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ», όπως περιγράφεται στο παράρτηµα Δ. Είναι οι
επενδύσεις για τα «Λευκά Βέλη», τα οποία, βέβαια, να σηµει-
ώσουµε ότι κατασκευάστηκαν τη δεκαετία του ’90 και κυκλοφό-
ρησαν στην Ιταλία και σε άλλες γειτονικές χώρες, αλλά
αποσύρθηκαν γρήγορα εξαιτίας πλήθους βλαβών που παρου-
σίαζαν κι εµείς εδώ πάµε να τα αγοράσουµε.

Αναφέρω και τη µίσθωση δέκα νέων υδρογονοκίνητων τρένων
και δέκα νέων ηλεκτροκίνητων τρένων συνολικού προϋπολογι-
σµού 86 εκατοµµυρίων ευρώ. Πρόκειται για την πλέον σκανδα-
λώδη πρόβλεψη της σύµβασης. Αυτά τα χρήµατα που
αποκαλούνται «κεφαλαιακή επένδυση «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»», στην πραγ-
µατικότητα θα καταβληθούν από το δηµόσιο, το οποίο θα πλη-
ρώνει χρήµατα στον ιδιώτη, την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», για να τα δίνει αυτή
στο ΤΑΙΠΕΔ και να καλύψει το 40% της αξίας των νέων τρένων,
ενώ το υπόλοιπο 60% θα καλυφθεί από δέσµευση πόρων από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Η σύµβαση περιέχει χαριστικούς όρους υπέρ του ιδιώτη, όπως
η εξασφάλιση ελάχιστου κέρδους για τον πάροχο ύψους 2 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Μονά-ζυγά δικά του.

Υπάρχουν και πάρα πολλά άλλα στοιχεία τα οποία δεν προλα-
βαίνω να αναδείξω. Να υπενθυµίσω ότι µεγάλες χώρες στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση δεν προχώρησαν στον διαχωρισµό της
υποδοµής από την παροχή µεταφορικού έργου, δυνατότητα,
όµως, που δεν δόθηκε στις χώρες της ευρωπαϊκής περιφέρειας
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που βρίσκονταν σε καθεστώς µνηµονίου, όπως η Ελλάδα, που
ακολουθώντας τις ευρωπαϊκές οδηγίες και τις µνηµονιακές επι-
ταγές, είχε προχωρήσει στη διάσπαση του ενιαίου ΟΣΕ σε «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» που έχει το επιβατικό µεταφορικό έργο και σε ΟΣΕ, τον
πάροχο του δικτύου. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση από τη µια µεριά
χρηµατοδοτεί τον σιδηρόδροµο και τον εκθειάζει ως οικολογικό
µέσο µεταφοράς και από την άλλη -τουλάχιστον στη χώρα µας
µέσω της τρόικας- τον υποβαθµίζει µέσω του τεµαχισµού του ενι-
αίου ΟΣΕ σε διάφορες εταιρείες και µέσω της ιδιωτικοποίησης
της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», που έχει ως αποτέλεσµα τη δηµιουργία ενός
απόλυτα κρατικοδίαιτου ιδιωτικού µονοπωλίου επιβατικών µετα-
φορών, που παρά το πλήθος των προκλητικών χαριστικών ρυθ-
µίσεων που παρέχουν απλόχερα ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία,
δεν έχει συντελέσει ουσιαστικά στη βελτίωση των προσφερόµε-
νων υπηρεσιών. 

Κλείνοντας, θα πω ότι η µόνη λύση για το ΜέΡΑ25 είναι η επα-
νεθνικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και η κοινωνικοποίηση των σιδη-
ροδροµικών µεταφορών ως ένα ενιαίο σύστηµα και υποδοµές
συν το µεταφορικό έργο. 

Δεν χρειάζεται να αναφέρω ότι εµείς καταψηφίζουµε.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης ο ειδικός αγο-

ρητής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος για πέντε λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, στη µία και µο-

ναδική επιτροπή που διενεργήθηκε, γεγονός απαράδεκτο για µια
τέτοια «αποικιοκρατική» σύµβαση που δεσµεύει τη χώρα µας για
δεκαπέντε τουλάχιστον χρόνια, θέσαµε µια σειρά ερωτηµάτων
τα οποία δεν απάντησε ο συµπαθέστατος Υπουργός, λέγοντας
πως δεν ήθελε να µας προσβάλει. Πάντως κοµµουνιστές δεν εί-
µαστε, όπως µας είχε κατηγορήσει µια άλλη φορά επειδή είχαµε
επιφυλάξεις για τις δήθεν ιδιωτικοποιήσεις, που στην πραγµατι-
κότητα πρόκειται για ξεπουλήµατα.

Σε κάθε περίπτωση δεν καταλάβαµε πώς είναι δυνατόν να προ-
σβάλει ένας Υπουργός έναν Βουλευτή απαντώντας στα ερωτή-
µατα και στις απορίες του, πόσω µάλλον όταν ποτέ δεν
ισχυριστήκαµε ότι γνωρίζουµε τα πάντα, αφού, ασφαλώς, θα
ήταν ανόητο. Εν τούτοις, µας υποσχέθηκε πως θα απαντήσει
γραπτά, κάτι που προφανώς εκτιµούµε. Δυστυχώς, όµως, η σύµ-
βαση θα ψηφιστεί σήµερα, οπότε δεν είναι δυνατόν να τη στηρί-
ξουµε.

Γενικότερα τώρα, η Κυβέρνηση στηρίζει όλη της την πολιτική,
πατώντας κυριολεκτικά επάνω στον ΣΥΡΙΖΑ, στα λάθη του που
ήταν αναπόφευκτα από τη στιγµή εκείνη που πρόδωσε ακόµα και
την ιδεολογία του, που έσκυψε δουλικά το κεφάλι, που σκότωσε
την τελευταία ελπίδα εθνικής ανεξαρτησίας των Ελλήνων, πεί-
θοντας τους πως δεν υπάρχει εναλλακτική λύση και που ψήφισε,
βέβαια, το τρίτο µνηµόνιο µαζί µε τα άλλα δύο κόµµατα της τρόι-
κας εσωτερικού.

Συνεχίζοντας, η σύµβαση αφορά στην ανάθεση υποχρεώσεων
δηµόσιας υπηρεσίας επιβατικών σιδηροδροµικών γραµµών στην
κρατική ιταλική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και υπεγράφη στις 14 Απριλίου του
2022, ενώ το συνολικό τίµηµα της σύµβασης καθορίστηκε στα
750 εκατοµµύρια ευρώ ή στα 930 εκατοµµύρια ευρώ µαζί µε τον
ΦΠΑ για δεκαπέντε χρόνια. Μια εταιρεία, λοιπόν, που ξεπουλή-
θηκε έναντι µόλις 45 εκατοµµυρίων ευρώ από τον ΣΥΡΙΖΑ, προ-
ικίστηκε µε 750 εκατοµµύρια ευρώ από τη Νέα Δηµοκρατία, για
την οποία το κράτος έχει συνέχεια όπου την βολεύει, όπως συ-
νέβη µε την παράδοση του ονόµατος της Μακεδονίας στα Σκό-
πια παρά τις αντιρρήσεις της.

Γενικότερα πάντως, στην εταιρεία, στον πάλαι ποτέ ΟΣΕ, έχει
εφαρµοστεί η επιτυχηµένη για τους ξένους µέθοδος του κ. Χα-
τζηδάκη των ειδικών αποστολών, η απαξίωση, ο τεµαχισµός και
το ξεπούληµα. Τι κερδίσαµε; Απολύτως τίποτα, αφού οι υπηρε-
σίες παρέµειναν ως είχαν και έγιναν χειρότερες, ενώ έχει δηµι-
ουργηθεί µονοπώλιο τουλάχιστον στα επιβατικά, ειδικά µετά την
απορρόφηση της ΕΕΣΣΤΥ από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», κάτι που δεν
έχει καµµία απολύτως σχέση µε την πραγµατική ελεύθερη οικο-

νοµία. Εκτός αυτού υπάρχει καταπάτηση των δικαιωµάτων των
επιβατών, όπως τεκµηριώσαµε στην επιτροπή, ενώ ο νυν ΟΣΕ
συνεχίζει να έχει ζηµίες και επιδοτείται, κοστίζοντας µε τη σειρά
του 45 εκατοµµύρια ευρώ ετήσια στους Έλληνες.

Για τις ενισχύσεις, όµως, στον πρώην ΟΣΕ η Κοµισιόν µάς
πίεζε µε επιστροφή 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όπως για τη
«ΛΑΡΚΟ», για τα ναυπηγεία κ.ο.κ., προφανώς για να εκβιάσει το
ξεπούληµα του όπου επειδή πρόκειται για µια κρατική ιταλική
εταιρεία δεν έχουµε ιδιωτικοποίηση, αλλά κρατικοποίηση από µια
άλλη χώρα. Θα µπορούσε, βέβαια, να ισχυριστεί ο Υπουργός
πως κερδίσαµε τη µη επιβάρυνση µας µε τις ζηµίες του πρώην
ΟΣΕ, σύµφωνα µε το γνωστό αφήγηµα όλων αυτών που ξεπου-
λούν την Ελλάδα λόγω της δικής τους κακοδιαχείρισης.

Σε κάθε περίπτωση ο ΟΣΕ χωρίστηκε σε «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» στην
υποδοµή που παρέµεινε στον νυν ΟΣΕ, στη «ΓΑΙΑΟΣΕ» που µε-
ταβιβάστηκε στο Υπερταµείο των ξένων και στην ΕΕΣΣΤΥ που
έχει τη συντήρηση, η οποία τελικά απορροφήθηκε από την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ», ολοκληρώνοντας το ιταλικό µονοπώλιο. Αναφέρονται,
βέβαια, επενδύσεις από τους Ιταλούς αλλά χωρίς λεπτοµέρειες
-τις ζητήσαµε και δεν παραδόθηκαν- οπότε εύλογα αµφιβάλ-
λουµε, υπενθυµίζοντας πως υπήρχαν αναφορές σε επενδύσεις
ύψους 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ το 2016 και 2,5 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ το 2019, σε βάθος χρόνου, χωρίς όµως να έχουµε δει
κάτι έως σήµερα.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, συµφωνήσατε επενδύσεις 780 εκα-
τοµµυρίων ευρώ το 2019 και τελικά τις µειώσατε στα 160 εκα-
τοµµύρια ευρώ; Εάν συνέβη, για ποιόν λόγο; Τα νέα τρένα θα τα
αγοράσει το δηµόσιο και όχι η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»;

Τέλος, αν και προβλέπεται πως η ετήσια αποζηµίωση ανέρχε-
ται έως το ποσόν των 50 εκατοµµυρίων χωρίς ΦΠΑ, στο άρθρο
10 αναγράφεται πως µπορεί να τα υπερβαίνει σε περιπτώσεις
που αναφέρει εξειδικευµένα το Γενικό Λογιστήριο του κράτους.
Τα 50 εκατοµµύρια ευρώ πάντως επιµερίζονται ως εξής:

Πρώτον, στην αποζηµίωση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για την παροχή
των προβλεπόµενων υπηρεσιών, η οποία ανέρχεται έως το ποσό
των 21 εκατοµµυρίων ευρώ.

Δεύτερον, στα τέλη χρήσης της υποδοµής για την εκτέλεση
των υπηρεσιών που αποτελούν αντικείµενο της σύµβασης, τα
οποία αποδίδονται µέσω της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» στον διαχειριστή της
υποδοµής και ανέρχονται έως το ποσόν των 19 εκατοµµυρίων,
καθώς, επίσης, στο αντίτιµο των µισθωµάτων του τροχαίου υλι-
κού που χρησιµοποιείται για την εκτέλεση του αντικειµένου της
σύµβασης, το οποίο η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» καταβάλλει στη «ΓΑΙΑΟΣΕ»
και ανέρχεται έως το ποσόν των 10 εκατοµµυρίων. Προφανώς
παρέχονται βέβαια υπηρεσίες, τίποτα από αυτά δεν είναι δω-
ρεάν. 

Το πλέον παράδοξο, όµως, είναι το δεύτερο άρθρο, όπου ανα-
φέρεται, πως έχει ήδη ξεκινήσει η ισχύς της συµφωνίας από την
1-1-2022, οπότε κατατίθεται τυπικά µόνο εδώ από την Κυβέρ-
νηση χωρίς να έχει ερωτηθεί κανένα άλλο κόµµα της Αντιπολί-
τευσης. 

Είναι αλήθεια να αποδεχτούµε ποτέ τακτικές του είδους «απο-
φασίζω και διατάζω»; Προφανώς όχι. Καταψηφίζουµε φυσικά τη
σύµβαση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδος ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης για πέντε λεπτά.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πάρτι στην υγεία των κορόιδων. Διοργανωτής η Ευρωπαϊκή

Ένωση, το κοινό σπίτι των κορακιών, των επιχειρηµατικών οµίλων
δηλαδή και τα γκαρσόνια όλα τα κόµµατα ανεξαιρέτως που προ-
σπαθούν να σερβίρουν στον λαό µας την καταλήστευση του δη-
µόσιου πλούτου και του εισοδήµατός του από αυτά τα κοράκια
ως επενδύσεις, τους στόχους δηλαδή των µονοπωλιακών οµίλων
να βγάζουν τρελά κέρδη από τις σιδηροδροµικές υπηρεσίες, τον
στόχο να τις αξιοποιήσουν ως διαµετακοµιστικό κόµβο µεταφο-
ράς ενέργειας πρώτων υλών, τον στόχο να τις αξιοποιήσουν για
την εµπλοκή της χώρας ως ορµητήριο ιµπεριαλιστικών επεµβά-
σεων και πολέµων των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης ενάντια
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στους λαούς στην ευρύτερη περιοχή και χωρίς να βάλουν
φράγκο, να τα πληρώσει δηλαδή όλα ο λαός.

Αναλάβατε όλοι αυτό το θλιβερό καθήκον να διεκπεραιώσετε.
Ξεκίνησε το ΠΑΣΟΚ µε το διαχωρισµό της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» το εµπο-
ρικό µέρος, δηλαδή το κέρδος στον ιδιώτη και στον ΟΣΕ, δηλαδή
τα έξοδα συντήρησης, διαχείρισης, ανάπτυξης δικτύου και υπο-
δοµών. Πλήρωνε λαέ. Τροµερή επένδυση. 

Τότε ο ΣΥΡΙΖΑ έλεγε κατά, διότι υπηρετεί το κέρδος εις βάρος
των συµφερόντων του λαού. Ως κυβέρνηση, όµως, όχι µόνο υπο-
κλίθηκε στο θεό του κέρδους των παρασίτων αλλά έγινε και
άµεσα πιο αποτελεσµατικός υπηρέτης του. Ξεπούλησε την
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» 45 εκατοµµύρια, λιγότερο δηλαδή από µια ετήσια
επιδότηση της για τα άγονα δροµολόγια. Θεσµοθέτησε την εν-
νεαήµερη εργασία για τους µηχανοδηγούς και του βγαίνει τώρα
και από αριστερά ο κ. Χατζηδάκης, για να ελαφρύνει το αντερ-
γατικό του τερατούργηµα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει µε την πα-
ρούσα σύµβαση, επιχειρώντας πιο αποτελεσµατικό δούλεµα του
λαού µας, δίνει για δεκαπέντε χρόνια 750 εκατοµµύρια ευρώ -50
εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο- µε την υποχρέωση να αναβαθµί-
σουµε τρένα και υποδοµές και να τους µείνει το υπόλοιπο κέρ-
δος. Και η όποια -της κακιάς ώρας, όπως αποδείχτηκε έως τώρα-
αναβάθµιση θα γίνει µε τα λεφτά του λαού, το κέρδος στην
τσέπη συν το κέρδος από το ξεζούµισµα από τα εισιτήρια τα πα-
νάκριβα.

Τους τσακίσατε, κύριοι της Κυβέρνησης, τους πνίξατε στις
υποχρεώσεις. Ιδού τελικά, όµως, πώς βγαίνει το κέρδος. Αυξή-
σεις στις τιµές των εισιτηρίων, µειωµένη συχνότητα δροµολο-
γίων, σηµαντικές ελλείψεις του συστήµατος ασφάλειας
κυκλοφορίας των τρένων, καθηµερινό φαινόµενο, µείωση των µι-
σθών, εντατικοποίηση στο έπακρο της εργασίας, δραµατικές πε-
ρικοπές στις συντάξεις, χειροτέρευση των όρων ασφάλισης και
συνταξιοδότησης, ασυντήρητα κτήρια, έλλειψη αναλώσιµων υλι-
κών και ανταλλακτικών, επικίνδυνες εγκαταστάσεις, απουσία µέ-
τρων ατοµικής προστασίας, ανθυγιεινοί χώροι δουλειάς, κανένα
µέτρο προστασίας από τον καύσωνα το καλοκαίρι και από το
κρύο το χειµώνα, ο µηχανολογικός και ηλεκτρονικός εξοπλισµός
των εγκαταστάσεων, τα µηχανήµατα ανυψώσεων, τα κλαρκ,
παλιά, ασυντήρητα, κάποια χωρίς πιστοποίηση, κάποια ανασφά-
λιστα, σοβαρές ελλείψεις προσωπικού σε πολλούς τοµείς και ει-
δικότητες, µη σωστή συντήρηση τροχαίου υλικού, κίνδυνος
σοβαρού ατυχήµατος στα µηχανεργοστάσια. 

Κανένα κόµµα, όµως, δεν έβγαλε τσιµουδιά για όλα αυτά µην
και χάσετε την εύνοια των κορακιών. Γιατί αν δεν δώσεις το κέρ-
δος στα κοράκια, µπορείς να τα λύσεις όλα τα παραπάνω και όχι
µόνο, µπορείς να εκσυγχρονίσεις το σιδηρόδροµο να γίνει το βα-
σικό µέσο µεταφοράς των λαϊκών στρωµάτων και τη σύνδεση
των περιοχών της χώρας µέσα από ένα πυκνό, φθηνό και αξιόπι-
στο δίκτυο γραµµών. 

Διότι µε κοινωνική ιδιοκτησία, κεντρικό σχεδιασµό και εργατικό
έλεγχο, στο πλαίσιο φυσικά µιας λαϊκής οικονοµίας, µπορεί να
συµβάλλει ο σιδηρόδροµος στην ανάπτυξη της περιφέρειας, της
αγροτικής παραγωγής, του εµπορίου, της βιοµηχανίας, του του-
ρισµού, της προστασίας του περιβάλλοντος. Το παραµύθι ότι
όλα αυτά µπορούν να γίνουν µόνο εάν υπάρχει κέρδος, είναι η
µεγάλη απάτη την οποία όλοι σας υπηρετείτε. Τελειώνουν, όµως,
αντικειµενικά τα ψωµιά της. 

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, κάτι ακόµη. Το ότι τους δώσατε τα
πάντα τους έχει αποθρασύνει. Τόσο τους έχει αποθρασύνει που
εκβιάζουν τους νεολαίους εργαζόµενους, παρά τις αντιρρήσεις
τους, να φορτοεκφορτώνουν στα τρένα υποδοµές του ΝΑΤΟ που
πηγαίνουν για να δολοφονούν λαούς. Σας λέµε µαζέψτε τους,
προειδοποιήστε τους, να µην παίζουν µε την υπερηφάνεια των
παιδιών του λαού µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Στολτίδη. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα

Αλλαγής ο κ. Χρήστος Γκόγκας για πέντε λεπτά. Ορίστε, κύριε
Γκόκα, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τη νέα κύ-
ρωση της σύµβασης µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για τις σιδηροδροµικές
µεταφορές. Μιλάµε για τον τοµέα των σιδηροδροµικών δικτύων
και των σιδηροδροµικών µεταφορών που είναι ιδιαίτερα σηµαν-
τικός για τη χώρα µας, για την ελληνική οικονοµία. 

Δεν έχουµε τον χρόνο να αναφερθούµε στα θέµατα που αφο-
ρούν στις υποδοµές, στα δίκτυα που υπολείπονται, ιδιαίτερα στη
βόρεια Ελλάδα, στην Πελοπόννησο, στη δυτική Μακεδονία και
στην Ήπειρο. Αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός σε ένα πρό-
γραµµα 4,6 δισεκατοµµυρίων. Δεν γνωρίζουµε, βέβαια, ακριβώς
ποιο είναι το σχέδιο, σε ποια φάση δηµοπράτησης και εξέλιξης
βρίσκονται όλα αυτά τα έργα, αλλά δεν µπορούµε σήµερα να
πούµε περισσότερα. 

Έχουµε σε αυτό το πλαίσιο των προβληµάτων γενικότερα στον
τοµέα των σιδηροδρόµων τη διαδικασία κύρωσης αυτής της σύµ-
βασης µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» που πλέον ονοµάζεται «HELLENIC
TRAIN», για λόγους προφανώς όχι µόνο συµβολικούς. Αυτή η
ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε διαγωνισµό που προβλεπό-
ταν για το 2014 και τίµηµα 300 εκατοµµύρια ευρώ, είχε χαρακτη-
ριστεί τότε ως ξεπούληµα από τον ΣΥΡΙΖΑ ως αξιωµατική
αντιπολίτευση. Στη συνέχεια ο ΣΥΡΙΖΑ προχώρησε το 2017, µετά
τα κατορθώµατα του 2015, στην πώληση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε
µόλις 45 εκατοµµύρια ευρώ, ένα ποσό εξευτελιστικό, στην
«TRENITALIA». Στη συµφωνία αυτή είχε περιληφθεί και ένα επι-
πλέον δώρο προς την ιταλική πλέον «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ύψους 250 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για την εξυπηρέτηση των λεγόµενων άγονων
γραµµών, 50 εκατοµµύρια  τον χρόνο, µέχρι και το 2021, ενώ είχε
δοθεί η υπόσχεση ότι θα γίνουν παράλληλα επενδύσεις ύψους
500 εκατοµµυρίων ευρώ, για τις οποίες παρ’ ότι έχουµε υποβάλει
σχετική ερώτηση, δεν γνωρίζουµε αν έγιναν, ποιες έγιναν από
αυτές και σε τι ύψος υλοποιήθηκαν, ούτε ως στο 2019 ούτε µετά
το 2019. 

Επίσης, η Κυβέρνηση στη συνέχεια προχώρησε στα τέλη του
2019 σε νέα συµφωνία µε την ιταλική εταιρεία χωρίς διαγωνισµό
για νέα σύµβαση µε 50 εκατοµµύρια ευρώ ανά έτος για τα επό-
µενα δέκα χρόνια και αυτόµατη προέκταση για πέντε χρόνια. Δη-
λαδή, η χορηγία των 250 εκατοµµυρίων του ΣΥΡΙΖΑ φτάνει στο
1 δισεκατοµµύριο για τους Έλληνες φορολογούµενους.

Συγχρόνως, υπήρχαν υποσχέσεις και αναφορές σε επενδύσεις
ύψους περίπου 2-2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Θα πούµε παρα-
κάτω ποια είναι η αλήθεια για αυτά τα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αυτή η διαδικασία είχε ξεκινήσει, όµως, από το 2018 από την
προηγούµενη κυβέρνηση για να γίνει η απευθείας ανάθεση
αυτών των υπηρεσιών και πάλι για δεκαπέντε χρόνια µε σχετική
γνωστοποίηση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο αυτής της συµφω-
νίας χρειάζονται κάποιες καθαρές εξηγήσεις και απαντήσεις.
Κατ’ αρχάς, το µνηµόνιο συνεργασίας που υπογράφηκε στις 29-
11-2019 µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε
την υπογραφή σας, κύριε Υπουργέ, προέβλεπε οφέλη για την ελ-
ληνική οικονοµία ύψους από 2,2 έως 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Υπάρχει σχετικός πίνακας στο παράρτηµα του µνηµονίου που
είχατε υπογράψει, όπου προβλέπονται αναλυτικά τα οφέλη αυτά
και ειδικά για επενδύσεις προβλέπεται ένα ποσό από 645 ως 810
εκατοµµύρια ευρώ για νέο τροχαίο υλικό, υβριδικά τρένα, επεν-
δύσεις σε νέες τεχνολογίες, επενδύσεις σε ακίνητα σιδηροδρο-
µικής εξυπηρέτησης, επενδύσεις στην αξιοποίηση κτηρίων κ.ο.κ..
Θα καταθέσω το σχετικό µνηµόνιο στα Πρακτικά. Αντίστοιχα για
δεκαπέντε χρόνια δίνει στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» τα 750 εκατοµµύρια
ευρώ το χρόνο. 

Τα ίδια ακριβώς µε όµοιο πίνακα προβλέπονται στη νέα σύµ-
βαση παροχής δηµόσιας υπηρεσίας, όπως αναφέρονται στην υπ’
αριθµόν 273/27-11-2020 απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», που ενέκρινε το σχέδιο σύµβασης και εξουσιο-
δότησε τον διευθύνοντα σύµβουλο της εταιρείας για την υπο-
γραφή και για όλες τις απαιτούµενες ενέργειες για την
περαιτέρω οριστική υπογραφή της νέας αυτής σύµβασης. Θα το
καταθέσω επίσης στα Πρακτικά µαζί µε το σχετικό άρθρο 20 που
αναλύεται ο ίδιος πίνακας. 

Τι βλέπουµε όµως ενάµιση χρόνο µετά; Αντί του προβλεπόµε-
νου στο µνηµόνιο του 2019 και το εγκεκριµένο από την «ΤΡΑΙ-
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ΝΟΣΕ» και την «TRENITALIA» ποσού των 645 εκατοµµυρίων
ευρώ έως 810 εκατοµµύρια, έχουµε το παράρτηµα δ’ που επίσης
θα καταθέσω τα Πρακτικά, της σύµβασης που συζητάµε σήµερα
απ’ όπου προκύπτουν επενδύσεις το πολύ 77,5 εκατοµµύρια
ευρώ, για συστήµατα τεχνολογιών πληροφορικής 15 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, για τα τρένα «ETR 470» 47,5 εκατοµµύρια και αναβάθ-
µιση του στόλου 15 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή από τα 645 έως
810 εκατοµµύρια καταλήξαµε στα 77,5 εκατοµµύρια, δηλαδή,
γύρω στο 10% ανάλογα µε το ύψος που θα πήγαινε η πρώτη
επένδυση. 

Εποµένως ενώ για το ελληνικό δηµόσιο η επιβάρυνση παρα-
µένει η ίδια, δηλαδή 930 εκατοµµύρια ευρώ µε ΦΠΑ για δεκα-
πέντε χρόνια, το ερώτηµα είναι πού πήγαν τα υπόλοιπα λεφτά
για επενδύσεις; Τι άλλαξε, για ποιον λόγο και ποιος εξυπηρετεί-
ται από αυτή την εξέλιξη; Σίγουρα όχι ο Έλληνας φορολογούµε-
νος. Μια αποδεκτή, δηλαδή, υπογεγραµµένη απ’ όλους
συµφωνία, πώς γίνεται να αλλάξει τόσο θεαµατικά; Τι έγινε; Απέ-
τυχε η διαπραγµάτευση; Και για ποιες επενδύσεις, ποια οφέλη,
ποια ανταπόδοση µιλάµε για την ελληνική οικονοµία; Και είπα για
την επιβάρυνση 1 δισεκατοµµυρίου των Ελλήνων φορολογουµέ-
νων.

Άρα, λοιπόν, εδώ πρόκειται για µια κοροϊδία. Υπάρχει οσµή
σκανδάλου σε αυτή τη διαδικασία µετά και την απευθείας ανά-
θεση και χωρίς διαγωνισµό. Για αυτό µιλήσαµε από την πρώτη
στιγµή για κατ’ ουσίαν σκανδαλώδη σύµβαση. Και περιµένουµε
απαντήσεις και εξηγήσεις στο γιατί δεν έγινε διεθνής διαγωνι-
σµός, γιατί επιδοτούνται ως άγονες γραµµές που πλέον δεν είναι
άγονες, πώς προκύπτει πάλι να είναι 50 εκατοµµύρια η επιδό-
τηση και δεν είναι 52, 55, 40 εκατοµµύρια αναλόγως, αν υπάρ-
χουν επικαιροποιηµένες µελέτες που δεν υπάρχουν, πόσο,
τελικά, θα κόστιζε παραπάνω αυτή η παροχή του έργου από τον
ίδιο τον ΟΣΕ και επίσης µια σειρά άλλα ζητήµατα που αφορούν
στην ποιότητα και εξυπηρέτηση των επιβατών που κάθε άλλο
παρά διασφαλισµένοι είναι. Υπάρχουν καθυστερήσεις, υπάρχουν
ακυρώσεις δροµολογίων, υπάρχουν µειώσεις δροµολογίων,
υπάρχει µείωση προσωπικού, υπάρχουν αποκλεισµοί επιβατών
στα τρένα, υπάρχουν ένα σωρό ζητήµατα τα οποία δεν υπάρχει
ο χρόνος να αναφέρω αναλυτικότερα.

Θα κλείσω λέγοντας ότι αντί να διασφαλιστεί η φθηνή και πε-
ριβαλλοντικά φιλική µεταφορά µε το τρένο για τους επιβάτες,
αντί να διασφαλιστεί το δηµόσιο συµφέρον, έχουµε αυτή τη σύµ-
βαση που είναι πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ετε-
ροβαρής για το ελληνικό δηµόσιο. Δεν εξυπηρετεί το δηµόσιο
συµφέρον, δεν διασφαλίζει τη διαφάνεια και τον υγιή ανταγωνι-
σµό. Το δηµόσιο πληρώνει πολλά, αλλά και οι πολίτες και οι χρή-
στες επίσης πληρώνουν πολλά χωρίς τις ανάλογες υπηρεσίες. 

Η σύµβαση όπως τελικά ήρθε για κύρωση δεν µπορεί να ψη-
φιστεί και για αυτό από την πλευρά µας την καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Χρήστος Γκόκας, καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Νικόλαος
Παππάς, για πέντε λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Καραµανλή, απ’ ό,τι είδατε, το σύνολο των δυνάµεων

της Αντιπολίτευσης από όποια πτέρυγα ήραν τις επιφυλάξεις
τους και καταψηφίζουν αυτή τη σύµβαση. Αυτό -νοµίζω- θα πρέ-
πει να σας προβληµατίσει. 

Πριν έρθω στην ουσία, θέλω να κάνω µία - δύο επισηµάνσεις
οι οποίες αφορούν στη συζήτηση όπως έχει εξελιχθεί. Πλέον νο-
µίζω ότι παραβιάζουµε ανοιχτές θύρες, εάν µιλάµε για καθυστε-
ρήσεις και προβλήµατα. Κοντεύουν αυτά να γίνουν ο κανόνας
και τα λεωφορεία να αντικαταστήσουν το µεταφορικό έργο των
τρένων. Σε καθηµερινή βάση το έχουµε αυτό. Και αυτό το
έχουµε, διότι το δίκτυο είναι εγκαταλειµµένο, έχει προβλήµατα
και δεν µπορούν τα τρένα να φτάνουν στην ώρα τους και το
ηρωικό προσωπικό να ανταποκρίνεται στα προβλεπόµενα. 

Έχει ακουστεί και ακούστηκε, δυστυχώς, και από άλλες πλευ-
ρές το ζήτηµα της ιδιωτικοποίησης, η οποία ολοκληρώθηκε επί
δικής µας διακυβέρνησης και µάλιστα γίνονται και άστοχες συγ-
κρίσεις και συγκρίνουν τα 45 εκατοµµύρια µε τα 300 εκατοµµύ-
ρια. Τα 45 εκατοµµύρια αφορούν µόνο το προσωπικό και το
brand name της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Tο λέω σ’ εσάς, κύριε Καραµανλή,
κυρίως. Το άκουσα και από άλλες πλευρές. Τα 300 εκατοµµύρια,
τα οποία µονίµως αναφέρετε, αφορούσαν σχεδόν τα πάντα, δη-
λαδή και το τροχαίο υλικό και την υποδοµή και την περιουσία του
ΟΣΕ και νοµίζω ότι οι συγκρίσεις είναι άστοχες και δεν δικαιολο-
γούν τα παρακάτω. Ένα αυτό.

Δεύτερον, είπατε ότι για πρώτη φορά θεµελιώνεται και ορίζε-
ται σύστηµα κυρώσεων. Με συγχωρείτε, κύριε Καραµανλή, εσείς
έχετε δώσει παράταση δύο φορές στη σύµβαση που παραλά-
βατε από τη δική µας διακυβέρνηση και από τις δικές µας διοι-
κήσεις. Δηλαδή, παρατείνατε συµβάσεις οι οποίες δεν είχαν
κυρώσεις; Είναι ψευδές αυτό, διότι στη σύµβαση την προηγού-
µενη άρθρα 16 - 18 προβλέπεται ο µηχανισµός κυρώσεων, όπως
και στα άρθρα 19 και 21. Η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» είχε την υποχρέωση να
υποβάλει τριµηνιαίες εκθέσεις. Η αρµόδια υπηρεσία του Υπουρ-
γείου τις αξιολογούσε. Πώς λέτε τώρα, λοιπόν, ότι προκύπτει για
πρώτη φορά το ζήτηµα των κυρώσεων; Δεν πρόκειται περί
αυτού. Αµφισβητούµε δοµικά αυτό που λέτε, διότι δεν υπάρχουν
τα 4,5 δισ. ευρώ συµβασιοποιηµένα έργα προφανώς. Υπάρχουν
4,5 δισ. σχέδια. Αν κάτσω εγώ σε ένα φύλλο χαρτί και σχεδιάσω
ένα σπίτι, δεν έχω κάνει µία επένδυση διακοσίων χιλιάδων ευρώ.
Άρα, νοµίζω ότι θα βοηθούσε να την κάνουµε λίγο πιο ρεαλιστική
τη συζήτηση µεταξύ µας. 

Επενδύσεις. Ακούστηκε και από άλλες πτέρυγες. Κύριε Καρα-
µανλή, είστε ικανοποιηµένος από το επίπεδο των επενδύσεων;
Στο µνηµόνιο συνεργασίας του 2019 οι επενδύσεις ήταν 780 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Καταθέτω κι εγώ στα Πρακτικά το µνηµόνιο συνεργασίας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δική σας υπογραφή έχει. Και από τα 780 εκατοµµύρια πάµε
στα 163 εκατοµµύρια και, αν αφαιρέσουµε τα ενοίκια, στα 77
εκατοµµύρια; Πώς είναι δυνατόν ο ίδιος άνθρωπος να υπογράφει
780 εκατοµµύρια επενδύσεις; Σας τα είπαν και άλλες πτέρυγες
εδώ. Πρόκειται για 780 εκατοµµύρια επένδυση. Νοέµβριος του
2019. Εσείς τη δεσµεύσατε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Και έρχεστε εδώ
και την απαλλάσσετε κατά 600 εκατοµµύρια; Ποιος θα απολογη-
θεί για αυτό; 

Να µην αγοράσουν τροχαίο υλικό. Να µην κάνουνε τις επεν-
δύσεις στην ψηφιακή αναβάθµιση, που στο µνηµόνιο συνεργα-
σίας ήταν περίπου 150 εκατοµµύρια. Τώρα στη σύµβαση που
µας παρουσιάζετε είναι 15 εκατοµµύρια. Και βεβαίως, σχεδόν να
µηδενιστούν και οι επενδύσεις για την αναβάθµιση της κτιριακής
υποδοµής της FSI. Τα πήρε ο αέρας 600 εκατοµµύρια.

Να καταθέσω και ένα σηµερινό δηµοσίευµα της «Εφηµερίδας
των Συντακτών» που αναδεικνύει το θέµα νοµίζω µε τον κατάλ-
ληλο τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, για αυτά θα χρειαστούν απαντήσεις, κύριε Καραµανλή.
Και νοµίζω ότι είναι πρωτοφανές, πραγµατικά πρωτοφανές να
υπάρχει ένα µνηµόνιο συνεργασίας που όχι η ίδια κυβέρνηση,
όχι το ίδιο κόµµα, ο ίδιος άνθρωπος δεσµεύει τον αντισυµβαλ-
λόµενο σε επενδύσεις 780 εκατοµµυρίων και προϊόντος του χρό-
νου έρχεται εδώ µία σύµβαση που απαλλάσσει την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»,
νυν «HELLENIC TRAINS», από 600 εκατοµµύρια επενδύσεις. 

Δεν ξέρω αν το θεωρείτε λογικό αυτό και αν το θεωρείτε και
άρτια υπηρέτηση των συµφερόντων του δηµοσίου. Διότι, αν το
θεωρείτε, ε, απολογηθείτε στον Καραµανλή του ‘19. Πείτε του
κάτι. Εξηγείστε στον προηγούµενό σας εαυτό τι συνέβη σε αυτό
το µεσοδιάστηµα και έκαναν φτερά 600 εκατοµµύρια υποχρεώ-
σεις.
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Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Παππά. 
Και για τη δικαιότερη αντιµετώπιση, µια και µίλησαν όλοι οι ει-

σηγητές, ο µόνος που δεν µίλησε και  θα του δώσω τώρα τον
λόγο -αν και δεν προβλέπεται- είναι ο κ. Ανδριανός, εκ µέρους
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η αναβάθµιση

των σιδηροδροµικών µεταφορών είναι στόχος προτεραιότητας
τόσο για την Ελλάδα όσο και για την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς
αφορά την οικονοµική ανάπτυξη των διασυνδεδεµένων περιο-
χών, τη σηµαντική µείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος
των µετακινήσεων και ταυτόχρονα, ενισχύει σηµαντικά την ποι-
ότητα ζωής και τις δυνατότητες των κατοίκων στις εξυπηρετού-
µενες από το σιδηροδροµικό δίκτυο περιοχές. 

Στην κατεύθυνση αυτή, ο σιδηρόδροµος βρίσκεται στην πρώτη
γραµµή της πολιτικής µεταφορών της σηµερινής Κυβέρνησης,
παρά το γεγονός ότι έχει να διαχειριστεί τα αποτελέσµατα της
πολύ κακής αποκρατικοποίησης, από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση που έγινε µε τίµηµα µόλις 45 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό
είναι γεγονός, κύριε συνάδελφε. Μόλις, δηλαδή, 5 εκατοµµύρια
ευρώ λιγότερα από την ετήσια αποζηµίωση των 50 εκατοµµυρίων
για τις άγονες γραµµές. Την ώρα που µόλις λίγα χρόνια πριν οι
ίδιοι χαρακτήριζαν το πιθανό τίµηµα των 300 εκατοµµυρίων ευρώ
ως ψίχουλα και χωρίς ουσιαστικά να διασφαλίζεται ούτε η δυνα-
τότητα του ανταγωνισµού ούτε η ποιότητα των δροµολογίων
ούτε οι περαιτέρω επενδύσεις.

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή την κατάσταση είναι χαρακτηριστικό
ότι η σηµερινή Κυβέρνηση, η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, έχει ήδη δηµοπρατήσει σιδηροδρο-
µικά έργα ύψους 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ σε εξέλιξη βρί-
σκεται και το πολύ δύσκολο πρόγραµµα αναβάθµισης και
εξηλεκτρισµού του δικτύου, ύψους 1,2 δισ. 

Το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα αφορά µία ακόµη ση-
µαντική παρέµβαση, την κύρωση της σύµβασης η οποία υπογρά-
φηκε στις 14 Απριλίου 2022, µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και
της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ Α.Ε». για την ανάθεση υποχρεώσεων δηµόσιας
υπηρεσίας επιβατικών σιδηροδροµικών µεταφορών. Με την υπό
κύρωση σύµβαση επιδιώκεται η απρόσκοπτη παροχή υπηρεσιών
επιβατικών σιδηροδροµικών µεταφορών, καθώς και η αναβάθ-
µισή τους. Εξασφαλίζεται ότι θα γίνονται τα δροµολόγια σε ολό-
κληρο το ενεργό σιδηροδροµικό δίκτυο της χώρας και
προβλέπονται έλεγχοι και κυρώσεις.

Εξαιρετικά σηµαντικό είναι ότι το µεγαλύτερο µέρος της απο-
ζηµίωσης που προβλέπεται, θα επιστρέφεται στο ελληνικό δηµό-
σιο, ενώ η καταβολή και η διάρκεια συνδέονται µε τη δέσµευση
υλοποίησης από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» συγκεκριµένων και αναγκαίων
επενδύσεων. Ακόµη προβλέπεται κίνητρο αποδοτικότητας από
το οποίο ωφελούµενο θα είναι και το δηµόσιο.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της σύµβασης ορίζονται τα τεχνικά και
ποιοτικά χαρακτηριστικά των εν λόγω υπηρεσιών. Προβλέπεται
η υποχρέωση εφαρµογής από τον πάροχο συστήµατος ελέγχου
ποιότητας κατά το σχετικό ευρωπαϊκό πρότυπο, καθώς οι τοµείς
αξιολόγησης των υπηρεσιών, ακρίβεια δροµολογίων, συνέχεια
της παροχής των υπηρεσιών και ποιότητα σε συρµούς και σταθ-
µούς.

Καθορίζονται οι υποχρεώσεις της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ως προς το επι-
βατικό κοινό, ως προς τη συνεχή και διαρκή τήρηση των δροµο-
λογίων, ως προς την ασφάλεια και πρόληψη στους συρµούς, ως
προς την προσβασιµότητα από άτοµα µε αναπηρία ή µειωµένη
κινητικότητα, ως προς τη διαχείριση και συντήρηση και επισκευή
του τροχαίου υλικού.

Προσδιορίζεται ακόµη ότι το ελληνικό δηµόσιο έχει την ευθύνη
για τον καθορισµό των προβλεπόµενων από τη σύµβαση υπηρε-
σιών, την τιµολογιακή πολιτική, το ύψος και την αναπροσαρµογή
του κοµίστρου στις σχετικές υπηρεσίες, µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» να
υποχρεούται να εφαρµόζει αυτή την πολιτική, χωρίς να µπορεί
να προβεί σε οποιαδήποτε αύξηση κοµίστρου.

Ορίζεται, επίσης, η αποζηµίωση που καταβάλλεται για την

εκτέλεση των προβλεπόµενων δροµολογίων, καθώς και ο µηχα-
νισµός υπολογισµού, ενώ προβλέπεται ότι σε περίπτωση θετικού
οικονοµικού αποτελέσµατος το ελληνικό δηµόσιο λαµβάνει πο-
σοστό 20% από τα καθαρά έσοδα.

Τώρα έρχοµαι στα παραρτήµατα. Είναι ιδιαίτερης σηµασία το
παράρτηµα Δ, γιατί σε αυτό προβλέπονται οι επενδύσεις στις
οποίες υποχρεούται να προβεί η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», προκειµένου να
είναι δυνατή η παράταση της σύµβασης, σύµφωνα µε το άρθρο
18. Διασφαλίζεται µε ρήτρες και ελέγχους η εκτέλεση των δρο-
µολογίων, κάτι που δεν συνέβαινε µε την προηγούµενη σύµβαση
του Σεπτεµβρίου του 2015, η οποία επικαιροποιήθηκε το 2017,
ένα µήνα δηλαδή πριν την ιδιωτικοποίηση, και ορίζονται κίνητρα
αποδοτικότητας που δίνουν τη δυνατότητα µεγαλύτερου κέρ-
δους στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» αλλά και εσόδων στον κρατικό προϋπο-
λογισµό. 

Ταυτόχρονα, µε το πρόγραµµα επενδύσεων, από την υλοποί-
ηση του οποίου εξαρτάται η διάρκεια της σύµβασης -πρόβλεψη
που για πρώτη φορά εισάγεται-, το ελληνικό δηµόσιο αποκτά νέα
τρένα, αναβαθµίζεται το υφιστάµενο τροχαίο υλικό, ενώ προβλέ-
πεται και η ανάπτυξη πληροφοριακών συστηµάτων για την πλη-
ρέστερη ενηµέρωση των επιβατών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρόκειται, συνεπώς, για µια ουσιαστική βελτιωµένη σύµβαση

σε σχέση µε την προηγούµενη, που διασφαλίζει, κατά το δυνα-
τόν, αποτελεσµατικότερα τα συµφέροντα του επιβατικού κοινού
στο σύνολο του ενεργού σιδηροδροµικού δικτύου της χώρας,
αλλά και την εξυπηρέτηση του µεγάλου στόχου της ουσιαστικής
αναβάθµισης των σιδηροδροµικών µεταφορών στην Ελλάδα, ένα
έργο απαραίτητο για την αποτελεσµατική αξιοποίηση των ανα-
πτυξιακών δυνατοτήτων της χώρας για την «πράσινη» µετάβαση
και τη συνολική ποιότητα ζωής των Ελληνίδων και των Ελλήνων,
που η σηµερινή Κυβέρνηση, παρά τις αντικειµενικές δυσκολίες,
προωθεί µε αποφασιστικότητα. Για τους λόγους αυτούς, σας
καλώ να υπερψηφίσετε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Ανδριανό. 

Ξεκινάµε ανάστροφα τώρα. Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, ο κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης,
για πέντε λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µήπως
πρέπει να µιλήσει ο κύριος Υπουργός πρώτα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Θα απαντήσω στο τέλος συνολικά, γιατί αυτά
που ακούστηκαν δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα και θα
αποδειχθεί στο τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αρσένη, έχετε
τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργέ, όσο κι αν

αναρωτιέστε µεταξύ σας ποιος θα απαντήσει στα ερωτήµατα, τα
ερωτήµατα δεν µπορούν να απαντηθούν, καθώς µιλάµε για µια
σκανδαλώδη σύµβαση «καπάκι» σε µια άλλη σκανδαλώδη σύµ-
βαση. 

Είµαστε η µόνη χώρα στην Ευρώπη που έχει ιδιωτικοποιήσει
100% τον σιδηρόδροµο και µάλιστα σε µια δηµόσια εταιρεία, την
ιταλική, όταν στην Ιταλία έχουν ιδιωτικοποιηθεί µόνο κάποιες δια-
δροµές και το κύριο κοµµάτι του έργου το έχει ακόµα η «TREN-
ITALIA». Είµαστε η µόνη χώρα και το κάναµε επί ΣΥΡΙΖΑ για
αστεία χρήµατα, για 45 εκατοµµύρια ευρώ, όταν έχουµε υποχρέ-
ωση να επιδοτούµε την «TRENITALIA» µε 50 εκατοµµύρια ευρώ
το χρόνο και µε µια σύµβαση η οποία ακόµα είναι κρυφή. 

Κύριε Παππά, φέρτε αυτή τη σύµβαση εδώ στη Βουλή ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Κύριε Καραµανλή, φέρτε αυτή τη σύµβαση στη Βουλή. Πού
είναι αυτή η σύµβαση της ιδιωτικοποίησης της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»;
Ακόµα και όταν η ιδιωτική εταιρεία προσέφυγε, η «Rail Cargo Lo-
gistics Goldair» προσέφυγε στη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων
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κατηγορώντας την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ότι βασισµένη στη µυστική σύµ-
βαση εκµεταλλεύεται τη δεσπόζουσα θέση της, ούτε και απέ-
ναντι στους ιδιώτες δεν τη δηµοσιοποιήσατε, όχι µόνο για το
δηµόσιο. Φέρτε µας αυτή τη σύµβαση, την αρχική σύµβαση ιδιω-
τικοποίησης. 

Ο ευρωπαϊκός κανονισµός προβλέπει επιδότηση για τις άγο-
νες γραµµές. Εσείς ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ποιες θεωρείτε άγο-
νες γραµµές σε αυτό που µας φέρνετε να κυρώσουµε; Τις
γραµµές Αθήνα - Θεσσαλονίκη και κέντρο Αθήνας - αεροδρόµιο.
Για να δώσετε τα 50 εκατοµµύρια στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», κηρύσσετε
άγονες γραµµές το Αθήνα - Θεσσαλονίκη και το κέντρο Αθήνας
– αεροδρόµιο! Το καταλαβαίνετε αυτό; Το καταλαβαίνουν όσοι
µας παρακολουθούν; Δεν είναι µόνο αποικιοκρατική αυτή σύµ-
βαση, αλλά πρέπει να ντρέπεται κανείς που την παρουσιάζει στη
Βουλή και όχι να ψηφίσουµε µια ιδιωτικοποίηση, η οποία οδηγεί
σε τεράστια προβλήµατα. 

Θα µας πει κάποιος εδώ ότι έχει βελτιωθεί η ποιότητα; Τη δώ-
σατε τζάµπα. Την επιχορηγείτε παράνοµα µε βάση τον ευρω-
παϊκό κανονισµό. Έχει οδηγήσει σε καµµία βελτίωση; Όχι, σε
καµµία, όπως ούτε και οι άλλες ιδιωτικοποιήσεις.

Να θυµηθούµε την πολυδιαφηµιζόµενη ιδιωτικοποίηση του
ΟΤΕ, που σήµερα έχουµε από τις ακριβότερες τιµές ιντερνέτ
στην Ευρώπη; Τι να θυµηθούµε; Για τη συνέχεια της ιδιωτικοποί-
ησης της ΔΕΗ; Τι να θυµηθούµε; Πείτε µας µία ιδιωτικοποίηση
που έχει οδηγήσει σε ωφέλεια. Σε ζηµία έχουν οδηγήσει όλες.
Πείτε µας έστω µία που να έχει οδηγήσει σε βελτίωση των υπη-
ρεσιών, έστω το αφήγηµα σας. Πείτε µας µία.

Οπότε εδώ έχουµε µια συνέχεια της εγκληµατικής σύµβασης
ΣΥΡΙΖΑ µε τη Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία που κατήγ-
γειλε τον ΣΥΡΙΖΑ για κυβερνητική σύµβαση, τη συνεχίζει, χωρίς
να την έχει βελτιώσει ούτε στο παραµικρό: Δέκα χρόνια, µε δυ-
νατότητα παράτασης ακόµα πέντε χρόνια. Η αµοιβή που θα παίρ-
νει η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» είναι 50 εκατοµµύρια ευρώ, 62 εκατοµµύρια
ευρώ συµπεριλαµβανοµένου του ΦΠΑ. Συνολικό ύψος 750 εκα-
τοµµύρια σε βάθος δεκαπενταετίας.

Μιλάει ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ για απαλλαγή της υποχρέ-
ωσης επενδύσεων 600 εκατοµµύρια ευρώ από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ».
Προφανώς και εµείς καταδικάζουµε, αλλά να δούµε λίγο πώς
έκανε τις αντίστοιχες επενδύσεις η άλλη εγκληµατική σύµβαση
για τη «FRAPORT»; Με τα χρήµατα του ΕΣΠΑ τις έκανε. Πόσα
χρήµατα έβαλε η «FRAPORT» από την τσέπη της;

Είναι αδιανόητα αυτά που φέρνετε και ψηφίζετε και έχετε το
θράσος να µαλώνετε µεταξύ σας. Στην ουσία, δηλαδή, έχουµε
µία σύµβαση, µε την οποία το δηµόσιο επιχορηγεί µε τα ίδια και
παραπάνω χρήµατα την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», απλά που τώρα είναι ιδιω-
τική, µε χειρότερες υπηρεσίες. Δεν θα έπρεπε καν να συζητάµε
αυτά τα πράγµατα εδώ µέσα. Αλλά τα συζητάµε για ποιον λόγο;
Γιατί, προφανώς, πρόκειται για εξυπηρέτηση συµφερόντων.

Πάµε να δούµε τις λεγόµενες επενδύσεις που θα κάνει η
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Έχω κάνει και επίκαιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ,
την έχουµε ζητήσει. Πέντε µονάδες ETR, 470 θα αγοράσει. Ποια
είναι αυτά; Μα είναι αυτά που αποσύρθηκαν από όλη την Ευ-
ρώπη, γιατί ήταν ελαττωµατικά. Σας το είπαµε έγκαιρα. Σας φέ-
ραµε εδώ µε επίκαιρη ερώτηση. Συνέχισε η σύµβαση. Μπήκαν
στη γραµµή σαν τα «Λευκά Βέλη» και τελικά, τη βλέπουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπουµε, τελικά, να έχουν τεράστια προβλήµατα και να είναι

αστείο οι τέσσερις ώρες Αθήνα-Θεσσαλονίκη και να τα επιδο-
τείτε, µάλιστα, επιπλέον µε τα 50 εκατοµµύρια ως άγονη γραµµή.

Βλέπουµε ότι τη µίσθωση δέκα υδρογοκίνητων τρένων ποιος
θα την πληρώσει; Η «ΓΑΙΑΟΣΕ» θα τα πληρώσει. Το παρουσιά-
σατε ότι θα τα πληρώσει ποτέ η ιταλική εταιρεία; Η «ΓΑΙΑΟΣΕ»
θα τα πληρώσει, που ανήκει στο ΤΑΙΠΕΔ και είναι κοµµάτι εµµέ-
σως, προς το παρόν, του Δηµοσίου. Και τι κάνει η «ΓΑΙΑΟΣΕ»;
Μπορεί να προχωρά σε προµήθειες, χωρίς δηµόσιους διαγωνι-
σµούς και διαφανείς διαδικασίες. Άλλα 15 εκατοµµύρια για ανα-
βάθµιση δεκαπέντε µισθωµένων τρένων, ενώ είναι πάλι
ιδιοκτησία της «ΓΑΙΑΟΣΕ». Αυτές οι επενδύσεις της «TRENI-
TALIA» η «ΓΑΙΑΟΣΕ» θα τις κάνει, όχι η ιταλική εταιρεία.

Πλήρης παραλογισµός. Ακόµα και φαινοµενική θετική πρό-
βλεψη για την αποµείωση της ετήσιας προκαταβολής αποζηµίω-
σης, σε περίπτωση που καθυστερούν, δεν εφαρµόζονται
εκτελούντα δροµολόγια; Και εδώ έχετε βάλει ρήτρα διαφυγής,
στο άρθρο 2 παράγραφος 3, που προβλέπει απαλλαγή ευθυνών
από τον πάροχο «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» σε βαθµό για τον οποίο δεν ήταν
δυνατή η παροχή υπηρεσιών, λόγω προβληµάτων στη σιδηρο-
δροµική υποδοµή. Θα σας κατηγορήσει ότι το «Βέλος» δεν υλο-
ποιεί τα δροµολόγια του, γιατί υπάρχει πρόβληµα στη
σιδηροδροµική υποδοµή και έτσι τίποτα, µα τίποτα δεν θα πάει
στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ».

Μία λεόντεια σύµβαση, συνέχεια µίας λεόντειας σύµβασης του
ΣΥΡΙΖΑ, σε πλήρη συνεργασία τα δύο κόµµατα στην εξυπηρέ-
τηση συµφερόντων εις βάρος του σιδηρόδροµου, που θα έπρεπε
να είναι η αιχµή του δόρατος των δηµόσιων επενδύσεων στη
συγκοινωνία στην Ελλάδα, γιατί είναι το µόνο κλιµατικά φιλικό
µέσο, που µπορούµε να έχουµε.

Κι εσείς αυτή τη στιγµή το απαξιώνεται, το ιδιωτικοποιήσατε,
που δεν είναι ακριβώς ιδιωτικοποίηση γιατί από την τσέπη µας
βάζουµε ξανά και ξανά. Επιδοτούµε έναν σιδηρόδροµο κάνοντάς
τον λιγότερο βιώσιµο για χάρη µιας δηµόσιας εταιρείας άλλης
χώρας της «TRENITALIA».

Προφανώς και καταψηφίζουµε. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Αν-
τώνης Μυλωνάκης, για πέντε λεπτά.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κράτος έχει

συνέχεια. Ο ένας ιδιωτικοποιεί την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε 45 εκατοµµύ-
ρια, την ξεπουλάει. Εσείς τη δίνετε προίκα. Δίνετε στους Ιταλούς
ωραία πράγµατα. Ενώ ήταν να γίνουν επενδύσεις 750 µε 780 εκα-
τοµµύρια, θα κάνει τώρα 160 εκατοµµύρια. Πάρα πολύ ωραία!
Άρα χάνει το δηµόσιο -από ό,τι κατάλαβα, κύριε Βιλιάρδο- καµµιά
εξακοσαριά εκατοµµύρια. Δεν πειράζει, δεν πειράζει. Έτσι, κύριε
Υπουργέ; Δεν πειράζει. Τι είναι 600 εκατοµµύρια; Είµαστε large.
Έχουµε πολλά λεφτά. Αλλά τους δίνετε και 50 εκατοµµύρια τον
χρόνο για δεκαπέντε χρόνια για τις άγονες γραµµές. Τι άλλο πρέ-
πει να τους δώσετε, δηλαδή; 

Και γιατί δεν την κράταγε το δηµόσιο την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»; Ήταν,
λέει, µία εταιρεία ζηµιογόνος. Καλά, ζηµιογόνος ήταν και η
«ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ». Έτσι λέγανε. Ακόµα θα χρωστάγανε δισεκατοµ-
µύρια δραχµές τότε, γιατί πηγαινοέφερναν τους κοµµατικούς
τους στρατούς. Τελειώσαµε µε την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ». Τη δώσαµε,
την παραδώσαµε και µια χαρά την έχει τώρα αυτός που την έχει. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, επειδή γνωριζόµαστε καλά, σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ να δείτε ορισµένα πράγµατα. Πρώτον, τι γί-
νεται µε τη σύµβαση που έχει ξεκινήσει για την επέκταση του
προαστιακού για το Λαύριο; Πρέπει να το δούµε αυτό. Είχατε
απαντήσει από το 2020 σε µία ερώτησή µου -ήταν εδώ και ο κ.
Κεφαλογιάννης που ήταν Υφυπουργός- και ήταν σίγουρο ότι θα
γινόταν το 2021 ο διαγωνισµός και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα
τα λεφτά θα είχαν βρεθεί. Υπάρχουν τα λεφτά, αλλά δεν έχει γίνει
τίποτα ακόµα. Η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» µε την «ΙΝΤΡΑΚΑΤ», ο «ΑΚΤΩΡ»
µε τον «ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟ» και ο «ΑΒΑΞ» µε την «ALSTOM» έχουν
βάλει 391 εκατοµµύρια συν ΦΠΑ. Τι γίνεται µε αυτόν τον διαγω-
νισµό; Θα προχωρήσει; Η ανατολική Αττική είναι µια περιοχή η
οποία είχε ξεκινήσει µε πολύ λίγο κόσµο και τώρα έχει πάνω από
εξακόσιες χιλιάδες κόσµο. Το καλοκαίρι ξεπερνάει το ενάµισι
εκατοµµύριο, κ. Υπουργέ.

Τι γίνεται µε τον προαστιακό της Ραφήνας; Με την Αττική Οδό;
Εµένα προσωπικά µου είχατε πει ότι θα ξεκινήσει και αυτό. Πότε
θα γίνουν αυτά; Πότε θα γίνουν οι επεκτάσεις; Πιστεύετε, δη-
λαδή, ότι θα είστε συνέχεια Υπουργός και έχετε χρόνο να τις κά-
νετε; 

Πάω σε ένα άλλο θέµα, κύριε Υπουργέ. Ακούστε. Έλαβα προχ-
θές µια επιστολή –κι αν θέλετε να την καταθέσω- από έναν άν-
θρωπο ο οποίος είχε ζηµιές από την καταστροφική πυρκαγιά του
Αυγούστου το 2021. Είναι έντεκα µήνες από την καταστροφική
πυρκαγιά του 2021 στη Βαρυµπόµπη και δεν µπορούν οι άνθρω-
ποι να πάρουν ακόµα τις άδειες επισκευών. Είναι δύσκολο να πά-
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ρεις µία άδεια επισκευής, όπως λέει αυτός ο άνθρωπος εδώ
πέρα. Άσε που το σπίτι έχει υποστεί ζηµιές πάνω από 100.000
ευρώ και θα του δώσουν 40.000, όταν θα τα δώσουν. Είναι ένας
εύπορος µηχανικός, δεν λέει ο άνθρωπος ότι δεν έχει λεφτά.
Λέει: «Θέλω να τελειώνω να φτιάξω το σπίτι. Έχει πέσει η σκεπή.
Έχουν πέσει οι τοίχοι κ.λπ.. Δεν µου δίνουν άδεια επισκευής». 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, για να καταλάβετε τι τραβάει ο
κόσµος για να πάρει µια άδεια επισκευής. 

Κύριε Υπουργέ, µηχανικός είναι ο ίδιος. Είναι µορφωµένος άν-
θρωπος. Δεν είναι κανένας άνθρωπος ο οποίος δεν έχει γνώση
πάνω στο αντικείµενο. Και λέει: «Η άδεια επισκευών που απαιτεί-
ται πρόκειται να εκδοθεί από µια υπηρεσία του Υπουργείου Υπο-
δοµών η οποία χρονοτριβεί θέτοντας ερωτήµατα σε άλλες
υπηρεσίες, όπως περί διευθέτησης ρεµάτων». 

Το συγκεκριµένο ερώτηµα για τη διευθέτηση των ρεµάτων έχει
αποταθεί προς δεκαεπτά υπηρεσίες –δέκα θαυµαστικά έχει-, οι
οποίες πρέπει να γνωµοδοτήσουν για ένα νόµο του 2014 και για
ένα σπίτι µε άδεια του 1987. Πρόκειται για τον απόλυτο παραλο-
γισµό. Και µου γράφει στο τέλος: «Γι’ αυτούς τους λόγους, σας
παρακαλώ, κύριε Μυλωνάκη, για την πολιτική σας παρέµβαση». 

Να κάνουµε πολιτική παρέµβαση και είχαµε κάνει και ερώτηση
για αυτό το θέµα, κύριε Υπουργέ. Τι γίνεται µε αυτό το πράγµα,
µε αυτούς οι οποίοι έχουν χάσει τα σπίτια τους, τις περιουσίες
τους; Θέλουν να τα φτιάξουν. Δεν έχουν πρόβληµα οικονοµικό.
Σου λένε ότι «θα κοστίσει 150.000, θα πάρω 40.000, αλλά τουλά-
χιστον δώσε µου την άδεια επισκευής». Και δεν δίνετε άδειες επι-
σκευής. 

Θέλω παρακαλώ πάρα πολύ να το δούµε αυτό το θέµα, θέλω
να το δούµε προσωπικά, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι ούτε ψηφο-
φόρος µου ούτε τίποτα. Δεν τον ξέρω τον άνθρωπο. Αυτό για να
το καταλάβετε. Το λέω καθαρά, δηλαδή. Ποτέ δεν έχω ρωτήσει
για έναν άνθρωπο ο οποίος µου ζητάει κάτι τι ψηφίζει. Δεν µε εν-
διαφέρει. Με ενδιαφέρει να µπορέσουµε να ικανοποιήσουµε και
να κάνουµε το αυτονόητο. 

Είναι παραλογισµός αυτό. Δεκαεπτά υπηρεσίες να γνωµοδο-
τούν για το ρέµα; Έχω εδώ και την Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
και άλλα έγγραφα, τα οποία γράφουν ορισµένα πράγµατα και
αυτά ακόµα τα πράγµατα περνούν στις καλένδες. Θέλω να το
δούµε, σας παρακαλώ, αυτό, όπως και για την επέκταση του
προαστιακού προς Λαύριο. Πρέπει να γίνει σας είπα. Αυτά πρέπει
να γίνουν. Χαµογελάτε τώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Το συζητάγαµε. Γι’ αυτό.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Το συζητάγατε, ναι, αλλά ο κόσµος

περιµένει. Στη Ραφήνα και στο Λαύριο το καλοκαίρι γίνεται
χαµός. Χρειάζεται ο προαστιακός και η Αττική Οδός προέκταση.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μυλωνάκη. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Αθανάσιος Παφίλης,
για πέντε λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αποκαλυπτική, πράγµατι, η σηµερινή συζήτηση, όπως και

πολλές άλλες, αλλά ειδικά σήµερα και φαντάζοµαι ότι όσοι τη
βλέπουν αυτή τη συζήτηση θα µπορούν, πρώτα απ’ όλα οι εργα-
ζόµενοι στους σιδηροδρόµους, αλλά και ο ελληνικός λαός, όσοι
την παρακολουθούν µπορούν να δουν καθαρά ορισµένα πράγ-
µατα. 

Ποια είναι τα πράγµατα; Πρώτον, ποιος είναι ο καυγάς; Ο καυ-
γάς είναι για τη σύµβαση, τους όρους και λοιπά. Θα µας πείτε
ότι δεν σας ενδιαφέρει. Μας ενδιαφέρει. Όµως, η ουσία ποια
είναι; Ότι συµφωνείτε σε όλα. Στη στρατηγική συµφωνείτε. Είναι
υπερβολή αυτό που λέει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας; 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι πιστή πάντα στις ιδιωτικοποιήσεις,
στην αγορά κ.λπ., που θα φέρει επενδύσεις, θα ζήσουµε εµείς
καλά και εσείς καλύτερα. Μόνο που γίνεται ότι ζουν κάποιοι καλά
και όλοι οι υπόλοιποι χειρότερα. Το ΠΑΣΟΚ πρώτο άνοιξε τον
δρόµο µε τον διαχωρισµό και συµφωνεί µε την πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και µε τις ιδιωτικοποιήσεις. Ο ΣΥΡΙΖΑ όταν
είναι Αντιπολίτευση λέει ότι είναι έγκληµα, όταν είναι Κυβέρνηση
συµφωνεί µε την ιδιωτικοποίηση. 

Έτσι δεν είναι; Έτσι. Συµφωνείτε στην πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για την πλήρη απελευθέρωση των σιδηροδρόµων;
Συµφωνείτε όλοι. Κι όχι µόνο συµφωνείτε, αλλά ο ένας µετά τον
άλλον τρέξατε και µάλιστα, πρόθυµα και πολύ γρήγορα. Είναι
αλήθεια ή όχι; Είναι.

Τώρα γίνεται ο καυγάς, λοιπόν, µετά. Να πω δυο λόγια γι’
αυτό. Η πολιτική της πλήρους απελευθέρωσης –τα είπε ο Λεωνί-
δας ο Στολτίδης, ο εισηγητής µας- τι στόχο έχει; Να προσφέρει
καλύτερες υπηρεσίες στον λαό; Όχι. Να ανοίξει πεδίο κερδοφο-
ρίας για τους µονοπωλιακούς οµίλους. Αυτή είναι η µία και η δεύ-
τερη η πλευρά, που συντοµεύετε τώρα, είναι να συντοµέψουν
ορισµένα πράγµατα, να τρέξουν γρήγορα για να µεταφέρουν τα
δολοφονικά όπλα εναντίον λαών. 

Και γι’ αυτό η Ευρωπαϊκή Ένωση, κυρίες και κύριοι, που σφυ-
ράτε αδιάφορα, έχει υιοθετήσει την απαίτηση του ΝΑΤΟ όλες οι
υποδοµές πλέον να γίνονται µε προδιαγραφές ΝΑΤΟ, δηλαδή,
να µπορούν να κουβαλάνε -το λέω απλά, βέβαια, ενώ είναι λίγο
σύνθετο- τους εξοπλισµούς τους σύγχρονους, που δεν χρησιµο-
ποιούνται, βέβαια, για να καλυτερέψει η ζωή των λαών, αλλά είναι
δολοφονικοί. 

Ιδιωτικοποιήσεις, λοιπόν, καλές ή κακές, γιατί αυτή είναι η συ-
ζήτηση: Εµείς το κάνουµε καλύτερα, καν’ το όπως ο ΣΥΡΙΖΑ ή
καν’ το όπως το ΠΑΣΟΚ ή καν’ το όπως η Νέα Δηµοκρατία. Έτσι
δεν είναι; Έτσι είναι ακριβώς. Οι ιδιωτικοποιήσεις δεν είναι καλές
ή κακές. Οι ιδιωτικοποιήσεις έχουν συγκεκριµένο στόχο και γί-
νονται µε ένα και µοναδικό κριτήριο: Να εξασφαλίσουν κέρδη σ’
αυτόν που θα αγοράσει. Και όσον αφορά τις κρατικοποιήσεις,
θα πω στο τέλος τι είναι στον καπιταλισµό. 

Εποµένως, ο καβγάς είναι υποκριτικός. Υπάρχει πλήρης στρα-
τηγική συµφωνία και ο καβγάς είναι ποιος θα εφαρµόσει καλύ-
τερα αυτή την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων -µια και µιλάµε εδώ
τώρα στη σηµερινή φάση, γιατί σε άλλες φάσεις του καπιταλι-
σµού ήταν αλλιώς- και σε ποια πλαίσια. Και αυτά είναι το να µε-
γαλώσουν τα κέρδη του επιχειρηµατία. Τα κέρδη του επιχειρη-
µατία δεν µεγαλώνουν παρά µόνο µε την εκµετάλλευση των ερ-
γαζοµένων και µε την απίστευτη χρηµατοδότηση που γίνεται. Δεν
πληρώνει τίποτα. Απαλλάσσονται σε όλες τις ιδιωτικοποιήσεις.
Απαλλάσσονται οι νέοι ιδιοκτήτες από τα χρέη, ναι ή όχι; Ναι.
Δεν είπε κανένας όχι, άρα συµφωνείτε. Ποιος πληρώνει αυτά τα
χρέη, άσχετα από πώς δηµιουργήθηκαν; Ο ελληνικός λαός.

Δεύτερον, γίνονται ορισµένες επενδύσεις; Βεβαίως, µπορεί να
γίνονται επενδύσεις. Από πού; Βάζει κεφάλαιο αυτός ο µονοπω-
λιακός όµιλος που αγοράζει; Όχι. Θα πάρει ή από το ΕΣΠΑ ή από
το Ταµείο Ανάκαµψης. Ποιος πληρώνει το ΕΣΠΑ; Οι ευρωπαϊκοί
λαοί. Ποιος πληρώνει το Ταµείο Ανάκαµψης που θα είναι η µε-
γάλη θηλειά και θα αυξήσει το κρατικό χρέος; Ποιος θα το ξε-
χρεώσει; Πάλι ο ελληνικός λαός. Άρα, οι µόνοι κερδισµένοι είναι
οι µονοπωλιακοί όµιλοι που στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι
οι σιδηρόδροµοι, ενώ σε άλλες περιπτώσεις είναι άλλοι. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Υπάρχει, όµως, και η άλλη πλευρά και σ’ αυτό να σταµατήσει
η υποκρισία. Πείτε ευθέως ότι η κινητήρια δύναµη της ανάπτυξης
σε όφελος του λαού είναι το µονοπωλιακό κεφάλαιο και ότι οι
εργαζόµενοι είναι οι σκλάβοι της υπόθεσης, οι οποίοι προσφέ-
ρουν µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο και µε τη δουλειά τους και
µε πάρα πολλά άλλα, αλλά και µε την άγρια φορολογία, µε αυτά
που είπα προηγούµενα. Είναι αυτοί που χρηµατοδοτούν αυτή την
ανάπτυξη. 

Με τι κριτήριο γίνεται αυτή η ανάπτυξη; Με το κριτήριο να εξα-
σφαλίσει κέρδη. Και όταν, για παράδειγµα, όπως οι άγονες γραµ-
µές, δεν εξασφαλίζει κέρδη, έρχεται το κράτος και το
«ξαναµπουκώνει» πάλι. Αυτή είναι η λειτουργία στον καπιταλισµό. 

Το ΜέΡΑ25 µιλάει για κρατικοποίηση. Μάλιστα! Και η κρατικο-
ποίηση ακριβώς τα ίδια συµφέροντα υπηρετεί µέσα στον καπι-
ταλισµό. Πώς έγιναν, άραγε, οι κρατικοποιήσεις και γιατί έγιναν;
Μάλιστα, κατηγορήθηκε και ο Καραµανλής τότε ότι έχει σοσια-
λιστικές θέσεις. Διότι στο επίπεδο της ανάπτυξης που υπήρχαν
δύο ζητήµατα, εγώ θα πω το ένα, το οικονοµικό. Στο επίπεδο
ανάπτυξης που υπήρχε τότε χρειαζόντουσαν τεράστιες νέες
επενδύσεις. Θα έπαιρνε ποτέ ένας καπιταλιστής τον ΟΤΕ -που
πριν τον είχε η «SIEMENS»- να κάνει επενδύσεις δισεκατοµµυ-
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ρίων, ένα γιγάντιο έργο, που θα είχε µακροχρόνια απόδοση γι’
αυτόν; Όχι. Τα ίδια και µε τη ΔΕΗ, τα ίδια και µε τις κοινωνικές
υποδοµές. Γι’ αυτό ανέλαβε ο ελληνικός λαός -αυτός τα έφτιαξε
κατά 100%, για να µην πω 200%, αφού δεν θα είναι υπερβολικό-
και έφτιαξε όλες αυτές τις υποδοµές. Και όταν άρχισαν να γίνον-
ται κερδοφόρες, άρχισαν να παραδίδονται στα µονοπωλιακά
συµφέροντα και στους ιδιώτες. Αυτό είναι το πολιτικό και οικο-
νοµικό παιχνίδι, ας το πω έτσι, σε βάρος του λαού. 

Μάλιστα, αυτές οι υποδοµές παραδίδονται και σκανδαλωδώς.
Ναι, αλλά αυτός είναι ο όρος για να τις πάρει ο ιδιώτης. Και όταν
λέµε «ιδιώτης», εννοούµε τα µεγάλα µονοπώλια. Άρα, µην κοροϊ-
δεύετε τον λαό. Δεν υπάρχει καλή ή κακή ιδιωτικοποίηση µέσα
στον καπιταλισµό, αλλά φυσικά είναι η βασική κινητήρια δύναµη.

Επίσης, δεν υπάρχει και καλή κρατικοποίηση γιατί το αστικό
κράτος λειτουργεί µε βάση τα συµφέροντα του κεφαλαίου. Αυτά
υπηρετεί και η κρατική εταιρεία. Παραδείγµατος χάριν, η «ΠΕ-
ΣΙΝΕ» πλήρωνε 5 δραχµές την κιλοβατώρα και ο καταναλωτής
την πλήρωνε 20 δραχµές τότε. Τρανά παραδείγµατα. Το ίδιο και
στους σιδηροδρόµους οι εταιρείες οι µεταφορικές µε τα µεγάλα
φορτία κ.λπ. πλήρωναν και το εισιτήριο και όλα τα άλλα πάνε
ψηλά. 

Λύση είναι η κοινωνικοποίηση. Η κοινωνικοποίηση θέλει άλλο
σύστηµα, θέλει σχέδιο συνολικό, θέλει να είναι στα χέρια του
λαού τα συγκεντρωµένα µέσα παραγωγής -οι µεταφορές είναι
τοµέας σηµαντικός-, θέλει λαϊκή εξουσία, θέλει, δηλαδή, σοσια-
λισµό. 

Θα µου πείτε: Όλα εκεί τα παραπέµπετε; Όχι, παλεύουµε και
σήµερα. Παλεύουµε για τους εργαζόµενους που τους έχετε τσα-
κίσει κυριολεκτικά και έχουν ατυχήµατα και θα έχουν και περισ-
σότερα στην πορεία, παλεύουµε να αποσπάσουν ό,τι µπορούν,
αλλά και να αντιληφθεί ο ελληνικός λαός ότι είτε µε το ένα είτε
µε το άλλο, µε αυτό το σύστηµα που έχει το κέρδος ως βασικό
νόµο, δεν πρόκειται να λυθούν τα προβλήµατά του. Μόνο αν ανα-
τραπεί, µόνο αν υπάρχει ένα άλλο σύστηµα, δηλαδή, ο σοσιαλι-
σµός, που θα έχει στο κέντρο του ως βασικό νόµο την
ικανοποίηση των ανθρώπινων αναγκών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Παφίλη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης,
για πέντε λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω ότι θα µπορούσε ο κύριος Υπουργός να

απαντήσει στα ερωτήµατα και ας ξαναµιλούσε µετά, για να έχει
και κάποιο νόηµα ο διάλογος, πέρα από παράλληλους µονολό-
γους των κοµµάτων. 

Κύριε Υπουργέ, θα κάνω µια γενική παρατήρηση και µετά θα
θέσω τα δύο ερωτήµατα που θέλω. 

Είναι σαφές ότι ο τοµέας των σιδηροδροµικών δικτύων και των
µεταφορών είναι αναµφίβολα σηµαντικός για τη χώρα µας, την
ελληνική οικονοµία και την ανάπτυξη. Νοµίζω ότι από όλες τις
υποδοµές των µεταφορών για το παρόν και το µέλλον για τα επό-
µενα πολλά χρόνια ο σιδηρόδροµος είναι κρίσιµη επιλογή από-
λυτης προτεραιότητας και στο δικό µας πρόγραµµα κατέχει
κυρίαρχη θέση, γιατί πιστεύουµε ότι είναι ένα από τα πολύ µε-
γάλα και βασικά έργα που πρέπει να γίνουν και µε τη χρηµατο-
δότηση του Ταµείου Ανάκαµψης και τους πόρους που διαθέτει
η χώρα.

Επίσης δεδοµένη είναι και η ανάγκη βελτίωσης και αναβάθµι-
σης του σιδηροδροµικού δικτύου, της επέκτασης και ολοκλήρω-
σής του, ώστε να µπορεί να συνδεθεί µε τα αντίστοιχα
διευρωπαϊκά σιδηροδροµικά δίκτυα, αλλά και να αποτελέσει τον
βασικό συντελεστή για τη διασύνδεση όλων των επιµέρους δι-
κτύων µεταφοράς και επικοινωνιών της χώρας µας, δηλαδή, λι-
µάνια, αεροδρόµια, αυτοκινητόδροµους, βιοµηχανικές περιοχές,
παραγωγικά κέντρα. 

Επιπλέον, έχουµε πει πολλές φορές ότι είναι και το πιο φιλικό
προς το περιβάλλον µεταφορικό µέσο, ιδιαίτερα µε την προ-
ώθηση της ηλεκτροκίνησης.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό της

ανάπτυξης των σιδηροδροµικών υποδοµών. Αντ’ αυτού, όµως,
έχουµε τις επαναλαµβανόµενες εξαγγελίες της Κυβέρνησης για
το περίφηµο πρόγραµµα των 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσα
από έργα ανταγωνιστικού διαλόγου ή συστήµατος µελέτης-κα-
τασκευής. Δεν γνωρίζουµε, όµως, ποια είναι ακριβώς στο σύνολό
τους, ούτε αν προχωρούν, ούτε αν έχουν ολοκληρωθεί οι δηµο-
πρατήσεις και οτιδήποτε άλλο. Ποιος είναι ο προγραµµατισµός
τελικά; Ποιο είναι το σχέδιο; Ποια ακριβώς έργα θα υλοποιηθούν
για µεγάλα τµήµατα του δικτύου που περιµένουν στη βόρεια Ελ-
λάδα, τη δυτική Μακεδονία, την Ήπειρο, την Πάτρα, τον Πύργο
και την υπόλοιπη Πελοπόννησο; 

Οι επιβατικές και εµπορευµατικές µεταφορές σήµερα δεν βρί-
σκονται σε καλή κατάσταση. Έχουν τεράστια προβλήµατα, κα-
θυστερήσεις, ακινητοποιήσεις αµαξοστοιχιών, διακοπή ή
µειώσεις των δροµολογίων για πολλές πόλεις, ιδιαίτερα για τη
βόρεια Ελλάδα. Είναι µια κατάσταση που δεν καθιστά ελκυστική
την επιλογή του τρένου. Εάν σε αυτό συµφωνούµε, πρέπει να
δούµε ποιες διαδικασίες είναι αυτές που κατοχυρώνουν την υλο-
ποίηση αυτού του σχεδιασµού. Νοµίζω ότι το συγκεκριµένο θέµα
που συζητάµε σήµερα είναι παράδειγµα προς αποφυγή διότι από
την αρχή ετέθη σε επίπεδο κυριολεκτικά αναθέσεων χωρίς ου-
σιαστικές διαγωνιστικές διαδικασίες. Δεν θα µιλήσω για το πα-
ρελθόν που είναι συνέχεια και από προηγούµενες κυβερνήσεις.
Θέλω να θέσω το κλασικό ερώτηµα που έθεσε και ο κ. Γκόγκας.
Δηλαδή, πριν από ενάµιση χρόνο υπογράφηκε µνηµόνιο µε προ-
βλεπόµενες επενδύσεις 645 έως 810 εκατοµµύρια ευρώ και
τώρα έρχεται η σύµβαση µε επενδύσεις στα 78 εκατοµµύρια
ευρώ. Αυτό δεν µας το εξηγήσατε και πρέπει να το εξηγήσετε
καθαρά, διότι δεν µπορούµε µε αόριστες αναφορές για τα οφέλη
της οικονοµίας και για το πώς θα κινηθεί σήµερα η αγορά και
λοιπά και πώς θα γίνουν και οι παράλληλες επενδύσεις να δικαιο-
λογήσουµε αυτού του τύπου την τεράστια απόσταση που υπάρ-
χει ανάµεσα στη µια υπογραφή και στη σηµερινή σύµβαση την
οποία θέλετε να κυρώσει η Βουλή. 

Και το δεύτερο που, κατά τη γνώµη µου, είναι ακόµα πιο κρί-
σιµο είναι το εξής: Εάν θεωρήσουµε ότι από εδώ και πέρα ο σι-
δηρόδροµος αποτελεί µια τέτοια µεγάλη διαδικασία πώς θα
κατοχυρωθούν οι διαγωνιστικές διαδικασίες, που θα έχει ήδη
διασφαλίσει συγκριτικά πλεονεκτήµατα η εταιρεία που πήρε την
ανάθεση; Πώς θα κατοχυρωθούν αυτές οι διαδικασίες και τι πα-
ραδείγµατα δίνουµε ως προς αυτό που θέλουµε να αναπτύξουµε
από εδώ και πέρα; Διότι τότε δεν θα µιλάµε για τα 15 και τα 50
εκατοµµύρια, θα µιλάµε για τα δισεκατοµµύρια.

Άρα, λοιπόν, το κεντρικό πρόβληµα είναι η υλοποίηση των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης στο θέµα του σιδηροδρόµου από
ποια αφετηρία ξεκινά και πώς αντιµετωπίζονται αυτές οι διαδι-
κασίες. Η πρακτική της Κυβέρνησής σας σ’ αυτό δυστυχώς δεν
µας αφήνει κανένα περιθώριο και καµµία ελπίδα ότι µπορεί να
γίνει κάτι διαφορετικό από αυτό που κάνατε µέχρι τώρα, δηλαδή
κατά κυριολεξία απευθείας αναθέσεις σε συγκεκριµένες εται-
ρείες και µε συγκεκριµένο τρόπο. 

Αυτά είναι τα κρίσιµα ερωτήµατα στα οποία πρέπει να απαν-
τήσετε και προφανώς, όπως είπε και ο εισηγητής µας, καταψη-
φίζουµε αυτή τη συγκεκριµένη κύρωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκανδαλίδη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Για να βοηθήσω λίγο τη διαδικασία του διαλό-
γου θέλω να απαντήσω σε αυτές τις ερωτήσεις και νοµίζω ότι θα
αποδείξω µε ξεκάθαρο τρόπο πόσο λανθασµένο είναι το σκε-
πτικό το οποίο αυτή τη στιγµή παρουσιάζεται. Και νοµίζω ότι δεν
έχετε διαβάσει πολύ καλά, αγαπητέ κύριε Κοινοβουλευτικέ του
ΚΙΝΑΛ, τη σύµβαση.

Και εξηγούµαι. Τα 50 εκατοµµύρια που δίνει το ελληνικό δη-
µόσιο στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» τα έδινε και όταν ήταν κρατική εταιρεία
και όταν ήταν ιδιωτική εταιρεία και τα έδινε κάθε χρόνο. Σωστά;
Σωστά. Έπαιρνε ποτέ το ελληνικό δηµόσιο κάτι πίσω γι’ αυτό;

16678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ποτέ. Ποτέ δεν έπαιρνε, δεν υπήρχε ένα αντισταθµιστικό όφελος
για τα 50 εκατοµµύρια που έδινε.

Δεύτερη παραδοχή. Υπάρχει περίπτωση έτσι όπως είναι οι σι-
δηροδροµικές µεταφορές εδώ και χρόνια στην Ελλάδα να µπει
άλλος παίκτης στην επιβατική σιδηροδροµική γραµµή; Όχι, δεν
υπάρχει. Πρώτον, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ το φρόντισε αυτό, διότι µετέ-
φερε όλους τους µηχανοδηγούς που εκπαιδεύονται από την κρα-
τική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» στην ιδιωτική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», εποµένως
«κλείδωσε» αυτό το πράγµα -για να µιλάµε τώρα τεχνικά και επί
της ουσίας- και δεύτερον, διότι απλούστατα αυτό το οποίο έχει
µέλλον στην Ελλάδα -για να είµαστε και εδώ ειλικρινείς- δεν είναι
το επιβατικό, αλλά το cargo.

Τρίτον, ακούγονται απίστευτες -επιτρέψτε µου να πω, κύριε
Πρόεδρε- υπερβολές σε βαθµό ασυναρτησιών, ότι δεν υπάρχουν
επενδύσεις. Κατ’ αρχάς εγώ να δεχθώ το επιχείρηµα -που δεν
είναι έτσι και θα το αποδείξω τώρα- ότι δεν είναι 600 τα εκατοµ-
µύρια τα οποία υπογράψαµε στο µνηµόνιο, αλλά 150. Συγγνώµη,
αγαπητοί συνάδελφοι, πριν παίρναµε τίποτα; Μηδέν παίρναµε!

Και αποδεικνύω τώρα γιατί δεν ξέρουµε καµµιά φορά να δια-
βάζουµε σωστά τις συµβάσεις.

Πρώτον, -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά, για να βοηθήσω
τον διάλογο- ακούστε τι παίρνει σε άµεσες επενδύσεις το ελλη-
νικό δηµόσιο από αυτή τη σύµβαση. Αγαπητέ κύριε Γκόκα, δεν
είναι 77 εκατοµµύρια, και θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Τέλη χρήσης Υποδοµής: 285 εκατοµµύρια.
Μίσθωση Τροχαίου Υλικού: 150 εκατοµµύρια.
Επενδύσεις προβλεπόµενες στη σύµβαση της ΥΔΥ: 163 εκα-

τοµµύρια.
Τα 163 εκατοµµύρια, που αναφέρεστε συνεχώς, αφορούν

µόνο το τροχαίο υλικό, όχι αυτά που σας διαβάζω.
Συντήρηση τροχαίου υλικού, 250 - 300 εκατοµµύρια. Μίσθωση

ακινήτων, 45 εκατοµµύρια. Επενδύσεις στα ακίνητα της ΕΕΣΣΤΥ
100 - 150 εκατοµµύρια κ.λπ., κ.λπ., κ.λπ..

Να το πω απλά, για να το καταλάβουµε: Το ελληνικό δηµόσιο
για δέκα χρόνια -γιατί υπάρχει ένα option συν πέντε- δίνει 500
εκατοµµύρια. Θα πάρει πίσω τα 450 εκατοµµύρια άµεσα. Τι δεν
καταλαβαίνουµε, λοιπόν, σε αυτό; Εάν δεν υπογράφαµε αυτή τη
σύµβαση και απλώς συνεχίζαµε να δίνουµε, όπως κάναµε, 50
εκατοµµύρια κάθε χρόνο, τότε το ελληνικό δηµόσιο, όπως για
χρόνια, δεν θα έπαιρνε τίποτα.

Παλιά, η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ήταν κρατική. Τώρα, όµως, είναι ιδιω-
τική. Εποµένως, ερχόµαστε και διορθώνουµε τα κακώς κείµενα
µιας, όπως πολλοί άλλοι συνάδελφοι είπατε, πολύ προβληµατι-
κής ιδιωτικοποίησης, διότι στην ουσία, έχουµε έναν µηχανισµό
που και θα ελέγχουµε τα δροµολόγια που γίνονται για να πλη-
ρώνονται και ο επενδυτής καλείται να επενδύσει, για να δώσει
χρήµατα πίσω.

Αυτά τα λέω και καταθέτω αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά, για
να είµαστε ξεκάθαροι και να ξέρουµε για ποια νούµερα µιλάµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Δύο πράγµατα, λοιπόν, για να καταλαβαινόµαστε και να οµι-
λούµε όλοι την ίδια γλώσσα: Άλλο η άµεση επένδυση, η οποία
πλησιάζει, αγαπητοί συνάδελφοι του ΚΙΝΑΛ -που θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι δεν διαβάσατε καλά τη σύµβαση- σχεδόν τα 450
εκατοµµύρια και άλλο τα οφέλη, στα οποία, όπως θα δείτε, είναι
ακόµα και το µισθολογικό κόστος, που έτσι πλησιάζουν τα 2,2 δι-
σεκατοµµύρια.

Όταν υπογράψαµε...
(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Εγώ σας άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή και
δίνω την απάντησή µου. Εδώ είναι ο καθένας να βγάλει τα συµ-
περάσµατά του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, δική σας υπογραφή είναι, κύριε
Υπουργέ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Παππά, εγώ δεν σας διέκοψα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με συγχωρείτε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Εγώ σας λέω το εξής: Έρχεστε εσείς, που ξε-
πουλήσατε και µας λέγατε κάτι πράγµατα τα οποία δεν στέκουν
στη λογική για brand name 45 εκατοµµύρια, όταν ο κ. Σταθάκης
το 2012 µιλούσε για 300, αλλά βλέπετε ότι δεν θέλω να µπω σε
µια αντιπαράθεση.

Η δική µου υπογραφή ήταν για 2 δισεκατοµµύρια οφέλη τα
οποία ισχύουν και τώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ακριβώς αυτό. Άλλο τα οφέλη στην οικονο-
µία…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτά είναι ίδια;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Επιτρέψτε µου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας επιτρέπω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Άλλο τα οφέλη στην οικονοµία και άλλο οι άµε-
σες επενδύσεις. Όποιος δεν το καταλαβαίνει αυτό, τι να πω; Λυ-
πάµαι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν έχετε το δι-

καίωµα, κύριε Γκόκα. Δεν το έχετε. Αν θέλει να πάρει τον λόγο ο
κ. Σκανδαλίδης, να πει κάτι, πολύ ευχαρίστως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Τον ορίζω Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορείτε να
ορίζετε. Μόνο εγώ µπορώ να καθορίζω.

Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, η κ. Χαρούλα Καφαντάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Μπορεί ο κύριος Υπουργός να µιλάει µε αριθµούς, να µιλάει

µε εκατοµµύρια, να µας λέει στοιχεία. Πρόσφατες είναι και οι δη-
λώσεις του στο «THE ECONOMIST» ότι η χώρα µας πηγαίνει
πολύ καλά στον τοµέα των µεταφορών, θα γίνει κόµβος στην πε-
ριοχή, logistics, αναβάθµιση του σιδηροδροµικού δικτύου κ.λπ..

Θα πω, όµως, κάτι. Μια πρόσφατη έκθεση του ΙΟΒΕ αναφέρει
ότι όποια ανάπτυξη υπάρχει δεν υπάρχει λόγω παραγωγικών
επενδύσεων, λόγω µοντέλου ανάπτυξης. Αφορά µόνον στην αύ-
ξηση κάποιας κατανάλωσης.

Επίσης, από την άλλη µεριά, όταν ιδιωτικοποιείται τα πάντα -
και δεν αφορά µόνο στον τοµέα των µεταφορών, να µιλήσουµε
για τον τοµέα της ενέργειας- αυτές οι αποκρατικοποιήσεις -οι
ιδιωτικοποιήσεις, για σας- σηµαίνουν ανάπτυξη και έτσι, δίνετε
δείκτες, έτσι µιλάτε για επενδυτικό ενδιαφέρον κ.λπ..

Όµως, εδώ που έχουµε φτάσει και επειδή οι εξελίξεις και οι
αλλαγές που γίνονται και σε γεωπολιτικό επίπεδο και σε επίπεδο
Ευρώπης δείχνουν ένα καινούργιο τοπίο, πρέπει να δούµε τα
πράγµατα διαφορετικά και να παραδειγµατιστείτε, ως Κυβέρ-
νηση. Τι έκανε η Γαλλία του Μακρόν -που δεν είναι αριστερός,
σαφώς- µε την αντίστοιχη εταιρεία ενέργειας; Χθες δηµοσιεύ-
τηκε το θέµα της εθνικοποίησής της και οι κινήσεις που έγιναν.

Τι κάνουµε εµείς εδώ στην ενέργεια; Μέσα στην κορύφωση
της κρίσης, µέσα στην ενεργειακή κρίση που βέβαια έχει επιταθεί
τον τελευταίο χρόνο ιδιαίτερα, ιδιωτικοποιούµε τη ΔΕΗ και την
ενέργεια. Κάποιοι εισπράττουν, ο λαός υποφέρει. Τα αναδείξαµε
αυτά πρόσφατα και στο νοµοσχέδιο για τις ανανεώσιµες πηγές,
τι γίνεται µε τη ρήτρα αναπροσαρµογής κ.λπ.. Οι αποκοπές ηλε-
κτρικού ρεύµατος, όµως, συνεχίζονται στον κόσµο.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, όσο και να µιλάτε µε
αριθµούς, η πραγµατικότητα είναι εντελώς διαφορετική. Εγώ θα
έλεγα ότι αν και προσωρινά µετατέθηκε το θέµα της εκλογικής
διαδικασίας από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό χθες, το κλίµα έντα-
σης, το κλίµα που δηµιουργήθηκε εξαιτίας όλης αυτής της δια-
δικασίας των διαρροών, των δηλώσεων στελεχών της Νέας
Δηµοκρατίας, το κλίµα αυτό της έντασης εξακολουθεί και υπάρ-
χει. Εσείς το καλλιεργήσατε ως Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός
και έρχεται µετά ως καλός να πει «εγώ εγγυώµαι τη σταθερό-
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τητα».
Βέβαια, πόσο αντικατοπτρίζει την πραγµατικότητα η τοποθέ-

τηση του Πρωθυπουργού, ακόµα και η συζήτηση που έγινε πριν
από δύο µέρες στη Βουλή; Μιλούσε επί σαράντα πέντε λεπτά και
δεν ακούµπησε προβλήµατα, δεν είπε µια φορά τη λέξη «ακρί-
βεια» που µαστίζει την ελληνική κοινωνία και τις επιχειρήσεις, ει-
δικά τις µικροµεσαίες ή τα θέµατα του πληθωρισµού κ.λπ.. Όλα
αυτά δείχνουν πόσο µακριά από την πραγµατικότητα είστε. 

Μάλιστα, η προσφιλής τακτική σας -λέτε για σταθερότητα βέ-
βαια, εγγυάστε τη σταθερότητα κ.λπ.- είναι η διαστρέβλωση. Επι-
τρέψτε µου να πω ότι ακόµα και η κύρωση της σύµβασης µεταξύ
του ελληνικού δηµοσίου και της ««ΤΡΑΙΝΟΣΕ»- Μεταφορές - Με-
ταφορικές Υπηρεσίες Επιβατών» κ.λπ. και όσα ακούσαµε από την
κυβερνητική πλευρά, τελικά είναι µια διαστρέβλωση της πραγ-
µατικότητας και µια προσπάθεια για άλλη µια φορά να χτιστεί και
στον τοµέα αυτό ένα αντι-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο. Δυστυχώς άκουσα συ-
ναδέλφους και από άλλες αντιπολιτευτικές δυνάµεις να µπαίνουν
σε µια τέτοια λογική για την εν λόγω σύµβαση. 

Πρέπει, όµως, να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα. Η σύµ-
βαση αυτή ήταν από το πρώτο µνηµόνιο που δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ
στη διακυβέρνηση της χώρας. Εµείς το παλέψαµε µέσα σε δύ-
σκολες δηµοσιονοµικές συνθήκες. Σώσαµε τροχαίο υλικό, πάγια,
ακίνητα και αυτό που πουλήθηκε µε το µικρό αυτό ποσό αφο-
ρούσε το brand name φυσικά και το προσωπικό. 

Εσείς, λοιπόν, δεσµεύσατε τη χώρα µε την υποχρέωση να ιδιω-
τικοποιηθεί η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Σήµερα ολοκληρώνετε το έργο σας
µε τη δηµιουργία µιας µικρής ακριβής µονοπωλιακής «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» και όπως κάνατε στη ΔΕΗ, δηµόσιο και ιδιωτική εταιρεία
εξασφαλίζουν ότι τα κόµιστρα θα είναι ακριβά, ώστε να παρά-
γονται πολλά κέρδη που θα µοιράζονται από κοινού σε µετόχους
και δηµόσια έσοδα, ενώ οι επιβάτες όλων των γραµµών θα πλη-
ρώνουν χωρίς αντίστοιχες υπηρεσίες.

Επειδή µιλήσατε για κόµβο συγκοινωνιακό, για επενδύσεις 4,5
δισεκατοµµυρίων στον σιδηρόδροµο και έργα, όπως είπατε στο
«ECONOMIST», κύριε Υπουργέ, πώς θα έλθει ένας επενδυτής και
τι έχετε να πείτε όταν µεγάλο µέρος του σιδηροδροµικού έργου
γίνεται µε λεωφορεία; Τι έχετε να πείτε γι’ αυτό, όταν το «Ιnter-
city», που έχει συγκεκριµένο χρόνο, καθυστερεί πάνω από µία
ώρα; Τι έχετε να πείτε για την έλλειψη επενδύσεων στο τροχαίο
υλικό και συντηρήσεων που µε µια φυσική καταστροφή σταµα-
τάνε τα τρένα; Δυστυχώς, κύριε Καραµανλή, σαν Κυβέρνηση
στον τοµέα του σιδηροδρόµου δεν κάνετε τίποτα. 

Ήµουν νέα το 1978 που σπούδαζα στη Θεσσαλονίκη και θυ-
µάµαι ότι µε µεγάλος βροχές µάς σταµατούσαν και µας πήγαιναν
µε τρένο για να συναντήσουµε το τρένο που ερχόταν από τη
Θεσσαλονίκη και να συνεχίσουµε. Αυτό να γίνεται και σήµερα,
τη στιγµή που τρία χρόνια έχετε εγκαταλείψει τα πάντα στο κοµ-
µάτι της συντήρησης; Πώς µπορούµε έτσι να προσελκύσουµε
επενδυτές; Απλά αυτό που κάνετε πραγµατικά είναι άλλες επι-
πλέον παραχωρήσεις σε ιδιώτες και βέβαια πάλι δίνετε την ίδια
αποζηµίωση που έπαιρναν, τα 50 εκατοµµύρια, αλλά αυτοί πα-
ρέχουν χαµηλό έργο υπηρεσιών.

Μένει χαµηλή η συχνότητα των δροµολογίων, ιδιαίτερα σε
αποµακρυσµένες περιοχές, από την άλλη µεριά τα δροµολόγια
του προαστιακού και άλλες επικερδείς διαδροµές τις βάζετε
µέσα στις επιδοτούµενες και βέβαια η σύµβαση δεν εξασφαλίζει
ώρες ωφέλιµες για τις τοπικές κοινωνίες. Πολλά δροµολόγια που
αφορούν τη σύµβαση δεν γίνονται µε τρένο -όπως είπα και πριν-
, αλλά γίνονται µε λεωφορείο. Από την άλλη µεριά τα ύψη των
κοµίστρων, αλλά και η µη εφαρµογή πολιτικών για τις αδύναµες
κοινωνικές οµάδες, ΑΜΕΑ, φοιτητές, άπορους από την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» µέχρι σήµερα θα αποτελούν πολιτική και ευθύνη της Κυ-
βέρνησης.

Δεν µπορούµε εµείς να συµφωνήσουµε και να ψηφίσουµε -να
το πω έτσι- ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, µια τέτοια κύρωση σύµβασης,
διότι αφήνει µεγάλες πόλεις εκτός σχεδιασµού, γιατί υπάρχουν
εκκρεµή πολλά σηµαντικά έργα συντήρησης και αναβάθµισης
της γραµµής. Η ασφάλεια είναι αµφισβητούµενη, κακή συντή-
ρηση των γραµµών, όπως είπα πριν, κίνδυνος µη βρέξει και στα-
µατήσουν. Εν τω µεταξύ, η ηλεκτροκίνηση δεν έχει προχωρήσει.
Μην ξεχνάµε ότι ο σιδηρόδροµος και η χώρα µας -θα πω διαχρο-

νικά- είµαστε πολύ πίσω στο σιδηροδροµικό δίκτυο. Έχει περά-
σει από πολλές ταλαιπωρίες ο σιδηρόδροµος στην Ελλάδα.
Είναι, όµως, το πιο φιλικό µέσο µεταφοράς και έχει το ελάχιστο
περιβαλλοντικό αποτύπωµα.

Βέβαια η ηλεκτροκίνηση -που εσείς διαφηµίζετε στα αυτοκί-
νητα, νοµοσχέδια περάσατε, κ.λπ.- βλέπουµε ότι ένα µεγάλο κοµ-
µάτι και µάλιστα σε µια γραµµή µέχρι το Αίγιο παραµένει χωρίς
ηλεκτροκίνηση, οι επιβάτες είτε µεταβιβάζονται σε άλλο συρµό
–αν είναι τυχεροί- είτε σε λεωφορεία. Έργα τα οποία έπρεπε να
γίνουν και στον σταθµό Λαρίσης δεν έχουν προχωρήσει και η
υπογειοποίηση της Σεπολίων δυστυχώς δεν προχωρεί. Όλα αυτά
και µε την κύρωση αυτών των συµβάσεων, εσείς µιλάτε για επεν-
δύσεις, για ανάπτυξη κ.λπ..

Αλλά ο κόσµος καταλαβαίνει. Και όσο να προσπαθεί ο Πρω-
θυπουργός να καθησυχάσει και να εµφανιστεί σαν εγγυητής µιας
σταθερότητας, γρήγορα θα πάρει την απάντηση και την απάν-
τηση θα τη δώσει ο ίδιος ο ελληνικός λαός µε τους αγώνες του
και µε την προσπάθεια που κάνει για ένα καλύτερο µέλλον, για
µια άλλη δηµοκρατική προοδευτική κυβέρνηση, που να είστε σί-
γουροι ότι σύντοµα θα δηµιουργηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είδα κάποιες κινή-
σεις, κύριε Σκανδαλίδη. Δεν ξέρω, επειδή δεν πήρατε καθόλου
υπέρβαση του χρόνου και µόνο γι’ αυτό, ούτε για εσάς µπορεί,
αλλά θα σας δώσω δύο λεπτά να πείτε κάτι που θέλετε, από αυτά
που ήθελε να πει ο συνάδελφός σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ναι, θα τα έλεγε ο κ. Γκό-
κας προφανώς, δεν το επιτρέπει ο Κανονισµός.

Εγώ µια ερώτηση θέλω να κάνω, κύριε Υπουργέ. Γιατί στη σύµ-
βαση που φέρνετε, δεν υπάρχει ο πίνακας που συνόδευε το µνη-
µόνιο των επενδύσεων και των υποχρεώσεων του παρόχου που
συνόδευε το µνηµόνιο συνεργασίας του 2019 που επικυρώθηκε
και το 2020; Δεν υπάρχει αυτός ο πίνακας. Αντίθετα, όλα τα νού-
µερα που είπατε είναι στον αέρα. Το µόνο που απορρέει από
αυτά είναι ότι εµείς θα αγοράζαµε τα τρένα και θα τα µισθώναµε
σε αυτούς και όλα τα οφέλη είναι δικά τους. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα της σύµβασης. Όλα τα άλλα είναι έµµεσα πράγµατα
τα οποία βρίσκονται µάλλον στη σφαίρα του επιθυµητού. Μπορεί
να τα ονοµατίζετε µε συγκεκριµένα νούµερα, αλλά δεν υπάρ-
χουν.

Δεν καταλαβαίνω πώς από µια σύµβαση που έχει υπογράψει
η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και που υποτίθεται ότι έρχεστε σήµερα να φέρετε
την κύρωσή της στην ελληνική Βουλή χωρίς αλλαγές, απουσιάζει
ο συγκεκριµένος πίνακας µε τα 600 έως 750 εκατοµµύρια ευρώ.
Εδώ είναι καθαρά. «Επενδυτικό σχέδιο παρόχου 2021 - 2035 σχε-
τικά µε την εξυπηρέτηση των υποχρεώσεων δηµόσιας υπηρεσίας
για το τροχαίο υλικό, για τις επενδύσεις σε νέες τεχνολογίες και
επενδύσεις σε ακίνητα της πρώην…». Είναι 600 µε 750 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Δεν υπάρχει αυτός ο πίνακας. Ισχύει ή δεν ισχύει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Γιάννης Κεφαλογιάννης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Παρακολουθώντας τη συζήτηση και χθες στην επιτροπή, αλλά
και σήµερα στην Ολοµέλεια, θέλω να σας πω ότι δεν µου προκά-
λεσε καµµία απορία η στάση κάποιων κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης, ούτως ή άλλως περιµέναµε για παράδειγµα και από το
ΜέΡΑ25 και από την Ελληνική Λύση να είναι αρνητικοί σε αυτήν
τη σύµβαση, όπως κάνουν παγίως, ούτως ή άλλως, µε τα νοµο-
σχέδια της Κυβέρνησης. Δεν µου προκάλεσε, βεβαίως, εντύ-
πωση και η πάγια στάση, συνεπής θα έλεγα, του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος περί κρατικής λειτουργίας των οργανισµών.

Όµως, αυτό που µου προκάλεσε τροµερή εντύπωση είναι από
τη µία η στάση του Κινήµατος Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ, που κανονικά
θα έπρεπε όντως να έχει εντρυφήσει περισσότερο στη σύµβαση
και να καταλάβει ποια είναι η λειτουργία και το πνεύµα της, αλλά
βεβαίως και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα περίµενα να
είχα λίγο πιο χαµηλούς τόνους, δεδοµένου ότι ήταν εκείνη η
υπεύθυνη της πολύ κακής ιδιωτικοποίησης, η οποία έλαβε χώρα
το 2016 - 2017, βάσει της οποίας έπρεπε και εµείς, αργότερα, να
διαπραγµατευτούµε την υπό συζήτηση σύµβαση, έτσι ώστε να
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αλλάξουµε πολύ συγκεκριµένους όρους της προς όφελος του
ελληνικού δηµοσίου. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σε κάτι το οποίο θα
πρέπει να συµφωνήσουµε σε αυτήν την Αίθουσα είναι ότι, του-
λάχιστον, όλοι συµφωνούµε στην ανάπτυξη των επιβατικών σι-
δηροδροµικών µεταφορών στην Ελλάδα. Και όταν λέµε,
βεβαίως, ανάπτυξη των επιβατικών σιδηροδροµικών µεταφορών,
νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο τι εννοούµε. Δηλαδή, εννοούµε προ-
σέλκυση περισσότερων επιβατών, αυξάνοντας τα έσοδα και το
µερίδιο αγοράς µεταφοράς µε το τρένο. Σηµαίνει περιορισµό
των εξόδων, χωρίς να υπονοµεύσει, όµως, την ποιότητα στις πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες. Σηµαίνει, τέλος, να δίνεις τη δυνατότητα
στον επιβάτη για αποτελεσµατικές υπηρεσίες, δηλαδή, να αξιο-
ποιήσεις το τροχαίο υλικό, να παρέχεις έγκαιρη και έγκυρη ενη-
µέρωση, να διαθέτεις σύγχρονες εγκαταστάσεις για την
αποτελεσµατική εξυπηρέτηση των επιβατών. 

Η διαφωνία µας και η ουσιαστική διαφορά µας, που νοµίζω ει-
πώθηκε και από άλλους συναδέλφους σε αυτή τη συζήτηση,
είναι το εξής: Υπάρχουν κόµµατα συνεπή στην ιδεολογία τους,
όπως το Κοµµουνιστικό Κόµµα, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ µέχρι το 2015,
που λένε «κρατική σιδηροδροµική εταιρεία». 

Βεβαίως, το πού οδηγήθηκαν οι σιδηροδροµικές µεταφορές
από αυτήν την επιλογή, επί κρατικής «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», νοµίζω το
έχουµε ζήσει όλοι. Ήταν µια εταιρεία ζηµιογόνα, µε επιεικώς ανε-
παρκείς υπηρεσίες, την οποία χρηµατοδότησε µε τεράστια ποσά
ετησίως ο Έλληνας φορολογούµενος, τα οποία δυστυχώς, πολ-
λές φορές, τα χρήµατα αυτά έπεσαν σε ένα βαρέλι δίχως πάτο.

Ως αποτέλεσµα αυτών των παράνοµων κρατικών ενισχύσεων,
η χώρα µας έπρεπε βάσει των ευρωπαϊκών κανονισµών, είτε να
ζητήσει πίσω 700 εκατοµµύρια από την τότε «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», είτε
να την ιδιωτικοποιήσει. Και βεβαίως, ήρθε η ιδιωτικοποίηση αλά
ΣΥΡΙΖΑ, το 2016 - 2017, στην οποία βεβαίως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σ’ αυτήν την ιδιωτικοποίηση δεν υπήρχε η παραµι-
κρή αναφορά για τις επενδύσεις. 

Μάλιστα, η προηγούµενη σύµβαση για τις άγονες γραµµές
που υπέγραψε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν προέβλεπε το παραµι-
κρό για επένδυση από πλευράς της ιδιωτικής πλέον «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»
σε τροχαίο υλικό ή ακόµα και σε σύγχρονες υπηρεσίες εξυπη-
ρέτησης επιβατών.

Και εδώ, θα πρέπει να αποκαλύψουµε και κάτι άλλο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Τα ETR, τα περίφηµα «Ασηµένια Βέλη», τα
οποία µε βάση και την προηγούµενη σύµβαση, δεν θα έµπαιναν
καν στις ήδη άγονες γραµµές, αλλά αυτά θα έµπαιναν µόνο στις
λεγόµενες «εµπορικές και κερδοφόρες γραµµές», δηλαδή, στη
γραµµή Αθήνα - Θεσσαλονίκη και βεβαίως αυτή η γραµµή δεν
αποτελούσε µέρος της προηγούµενης σύµβασης. 

Με απλά λόγια, η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» επένδυε σε νέο τροχαίο υλικό
µόνο εκεί που µπορούσε να βγάλει κέρδος. Στις άγονες γραµµές,
δηλαδή, στο βάθος της ελληνικής επαρχίας, αυτά τα νέα τρένα
ή τα τρένα τα οποία περιλαµβάνει αυτή η σύµβαση, δεν θα έφτα-
ναν ποτέ. Δηλαδή, σαν να έχουµε δύο κατηγορίες πολιτών στην
Ελλάδα, όπου στη µεν εµπορική γραµµή, κερδοφόρα γραµµή θα
είναι όλο το νέο τροχαίο υλικό και στις υπόλοιπες γραµµές θα
είναι το παλιό τροχαίο υλικό της «ΓΑΙΑΟΣΕ». 

Το µεγαλύτερο, όµως, πρόβληµα κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, της σύµβασης που διαπραγµατεύτηκε και υπέγραψε η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν ήταν αυτό. Ήταν ο ίδιος ο µηχανισµός
αποζηµίωσης της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», ο οποίος αποτέλεσε και τη µεγα-
λύτερη τροχοπέδη για την ανάπτυξη των επιβατικών σιδηροδρο-
µικών µεταφορών στην Ελλάδα! Και το εξηγώ. Δεν χρειάζεται να
είναι κανείς οικονοµολόγος για να καταλάβει ότι όταν η «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» αύξανε τα έσοδά της, έπαιρνε όλο και µικρότερη αποζη-
µίωση. Τι έκανε, λοιπόν; Δεν είχε κανένα κίνητρο να προχωρήσει
στην ανάπτυξη των εσόδων, αύξανε και τα έξοδα, µε αποτέλεσµα
να µπορεί να παίρνει την αποζηµίωση. 

Αντίθετα, είχε ένα ισχυρό κίνητρο να αυξήσει τα έξοδα, όπως
είπα και προηγουµένως, να µην κυνηγάει τα έσοδα, δηλαδή, να
µην αναπτύσσονται οι επιβατικές σιδηροδροµικές µεταφορές, µε
αποτέλεσµα να εισπράττει, ούτως ή άλλως, ένα εξασφαλισµένο
ποσό της αποζηµίωσης.

Και µάλιστα, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έκανε και κάτι άλλο το οποίο

ξεχάσατε να το αναφέρετε, κύριοι της Αντιπολίτευσης. Ενώ το
2016 είχατε υπογράψει τη συγκεκριµένη σύµβαση, έρχεστε το
2017, κάνετε τροποποίηση της σύµβασης αυτής, βάζετε νέες κα-
τηγορίες εξόδων για να διευκολύνετε την τότε ιδιωτική «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ». Παραλείψατε να το αναφέρατε αυτό. 

Μην αναρωτιέστε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
δεν αναπτύχθηκε ο επιβατικός σιδηρόδροµος στην Ελλάδα, του-
λάχιστον επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Απέτυχε γιατί πολύ απλά η
προηγούµενη κυβέρνηση έφερε µία νέα σύµβαση η οποία κινη-
τροδότησε την ασφάλεια και τον εύκολο δρόµο της κρατικής
αποζηµίωσης, αντί του δύσκολου δρόµου της επιχειρηµατικότη-
τας και της δηµιουργίας νέων εσόδων.

Εµείς τι κάνουµε; Πρώτα απ’ όλα, δηµιουργείται ένας νέος µη-
χανισµός αποζηµίωσης. Τι κάνει, λοιπόν, αυτός ο µηχανισµός;
Πρώτον, χωρίς να µεταβάλλει ούτε ένα ευρώ το ύψος της απο-
ζηµίωσης, εντάσσει στη σύµβαση το σύνολο των δροµολογίων.
Με την προηγούµενη σύµβαση, ως κράτος, το είπε και ο κύριος
Υπουργός, παίρναµε περίπου 22 εκατοµµύρια και κάποια χρή-
µατα επίσης για το ζήτηµα της συντήρησης και τώρα παίρνουµε
τουλάχιστον 25%-30% παραπάνω από αυτά που παίρναµε. Το
βασικότερο είναι ότι η προηγούµενη σύµβαση σου αποζηµίωνε
εκατόν πενήντα δύο δροµολόγια άγονων γραµµών και η συγκε-
κριµένη σύµβαση, χωρίς να αλλάξει καν το τίµηµα της αποζηµίω-
σης, σου αποζηµιώνει εκατόν εβδοµήντα τέσσερα, είκοσι
παραπάνω δροµολόγια. 

Τι λέµε, λοιπόν, στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»; Λέµε τρέξε βρες επιπλέον
έσοδα, είτε είναι εισιτήρια, είτε είναι νέες υπηρεσίες - διαφηµί-
σεις, µέχρι του ποσού που είναι αναγκαίο για να καλύψεις το σύ-
νολο του κόστους δροµολογίων και γι’ αυτή σου την υπηρεσία
παίρνεις ένα εύλογο κέρδος. 

Από εκεί και πέρα, έρχεται το ελληνικό δηµόσιο και στην ουσία
γίνεται συµµέτοχος στα επιπλέον κέρδη της ιδιωτικής επιχείρη-
σης. Δηµιουργείται, δηλαδή, ένας κουµπαράς που στην ουσία
έχει σκοπό την ανάπτυξη των περαιτέρω σιδηροδροµικών µετα-
φορών στην Ελλάδα. Θέλουµε για παράδειγµα να κάνουµε µια
κοινωνική πολιτική; Θέλουµε να πυκνώσουµε τα δροµολόγια; Θέ-
λουµε να δηµιουργήσουµε νέα δροµολόγια; Έχουµε έναν επι-
πλέον µηχανισµό αυτοχρηµατοδότησης των σιδηροδροµικών
επιβατικών µεταφορών, χωρίς να επιβαρύνουµε καθόλου τον
κρατικό προϋπολογισµό. 

Έχουµε, όµως, και κάτι άλλο ακόµα. Έχουµε έναν µηχανισµό
όπου θα µπορούµε να βρίσκουµε πόρους για τις έκτακτες ανάγ-
κες, για παράδειγµα όπως είχαµε στην πανδηµία µε τον COVID,
που πάλι µπορούµε να το χρηµατοδοτήσουµε από αυτόν τον
κουµπαρά µέσω αυτού του µηχανισµού που δηµιουργήσαµε,
χωρίς να επιβαρύνουµε τον Έλληνα φορολογούµενο. 

Τι άλλο έχουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από τη σύµ-
βαση; Έχουµε για πρώτη φορά επενδύσεις σε τροχαίο υλικό και
µάλιστα σύγχρονο. Για παράδειγµα έχουµε επενδύσεις στα τρένα
υδρογόνου, το οποίο νοµίζω συµφωνούµε όλοι είναι ό,τι πιο σύγ-
χρονο υπάρχει σήµερα η σιδηροδροµική αγορά, έχουµε επενδύ-
σεις σε νέα ηλεκτροκίνητα τρένα και επίσης, έχουµε και
αναβάθµιση του τροχαίου υλικού της «ΓΑΙΑΟΣΕ». Έχουµε, επίσης,
επενδύσεις σε συστήµατα πληροφόρησης και εξυπηρέτησης πε-
λατών, σε αντίθεση, επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, µε την
προηγούµενη σύµβαση που υπέγραψε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ όπου
δεν υπήρχε η παραµικρή αναφορά σε επενδύσεις. Δηλαδή, δίναµε
τα 50 εκατοµµύρια και δεν υπήρχε καµµία επένδυση. 

Σε ποιον ανήκουν αυτά τα τρένα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Γιατί το άκουσα κι αυτό. Τα τρένα τα οποία αγοράζονται
ανήκουν στο δηµόσιο. Δεν ανήκουν σε καµµία ιδιωτική επιχεί-
ρηση. Και µάλιστα, επιβάλλουµε και στην επιχείρηση, την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ», να χρηµατοδοτήσει ένα πολύ µεγάλο µέρος αυτού του
ποσού µέσω αυτής της σύµβασης. 

Υπάρχουν ακόµη δύο τουλάχιστον καινοτοµίες σε αυτή τη
σύµβαση. Η πρώτη είναι ότι πλέον δηµιουργείται ένα σταθερό
έσοδο για τον ΟΣΕ. Το είπαµε και προηγουµένως ότι αυξάνονται
από 14 σε 19 εκατοµµύρια τα τέλη υποδοµής, δηλαδή µια αύ-
ξηση του 26%. Αυξάνεται, επίσης, το ποσό µισθώµατος για το
τροχαίο υλικό που πληρώνεται στη «ΓΑΙΑΟΣΕ» από 8 εκατοµµύ-
ρια σε 10 εκατοµµύρια. Να το πω πολύ απλά. Από τα 50 εκατοµ-
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µύρια, τα 29 άµεσα επιστρέφουν στο ελληνικό δηµόσιο, συν αυτά
τα οποία ανέφερε και ο κύριος Υπουργός σε βάθος δεκαπεντα-
ετίας. Δηλαδή, το συνολικό όφελος, πράγµατι, υπερβαίνει τα 2
δισεκατοµµύρια. Πριν ήταν κάτω από 50%. Δηλαδή, αν βάλει κα-
νείς τα τέλη υποδοµής και το ποσό το οποίο είναι για το τροχαίο
υλικό, ήταν περίπου τα 22 εκατοµµύρια στα 50. Άρα καταλαβαί-
νετε ότι κι εκεί πάµε σε µια αναβάθµιση της συνεισφοράς προς
το ελληνικό δηµόσιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και κλείνω µε αυτό- επειδή είχα
την µεγάλη ευθύνη και τη χαρά να µου αναθέσει ο Υπουργός τη
διαπραγµάτευση αυτής της συµφωνίας, να σας πω ότι σε µια δια-
πραγµάτευση προφανώς δεν υπάρχουν µόνο κερδισµένοι και χα-
µένοι. Για να είναι µια επιτυχής διαπραγµάτευση πρέπει να είναι
όλοι κερδισµένοι. 

Νοµίζω ότι από τη µια έχουµε, µε βάση και το προηγούµενο
καθεστώς της συµφωνίας, µία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», η οποία αυτή τη
στιγµή έχει το κίνητρο να αναπτύξει τις επιβατικές σιδηροδροµι-
κές γραµµές, γιατί το επιπλέον όφελος το παίρνει και το δηµόσιο.
Από την άλλη έχουµε το ελληνικό δηµόσιο το οποίο πλέον µπορεί
να προσφέρει υπηρεσίες προς τους πολίτες αντάξιες µε αυτό το
οποίο περιµένουν. 

Άρα γι’ αυτόν τον λόγο σάς καλώ όλους να την υπερψηφίσετε. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κεφαλογιάννη. 

Παρακαλώ να τακτοποιηθεί το Βήµα προκειµένου να πάρει τον
λόγο ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνος
Καραµανλής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Να ξεκινήσω λέγοντας ότι όταν στις 14 Απριλίου υπογράψαµε
τη νέα σύµβαση, τη νέα συµφωνία µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για τις λε-
γόµενες άγονες γραµµές, υπογράµµισα µεταξύ άλλων τότε ότι
µε το πρόγραµµα της Κυβέρνησής µας η Ελλάδα κάνει πλέον
αποφασιστικά βήµατα να αποκτήσει σύγχρονες σιδηροδροµικές
µεταφορές. 

Διότι, πρώτον, αγαπητέ κύριε Παππά, δεν είναι σχέδια. Έχουµε
δηµοπρατήσει µε τη διαδικασία της µελέτης-κατασκευής 4,5 δι-
σεκατοµµύρια σιδηροδροµικά έργα, πράγµα το οποίο δεν έχει
γίνει ποτέ. Η µελέτη-κατασκευή, λοιπόν, αυτή είναι σε απόλυτη
συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή έτσι ώστε να µην έχουµε
τα παρατράγουδα που είχαµε επί χρόνια, δηλαδή, άλλος να µελε-
τάει, άλλος να δηµοπρατεί, να έρχονται πέντε κατακερµατισµένες
εργολαβίες και ποτέ να µην τελειώνει το σιδηροδροµικό έργο.
Αυτή, λοιπόν, είναι µια πραγµατικότητα η οποία καταλαβαίνω ότι
σας δηµιουργεί εκνευρισµό, αλλά είναι µια πραγµατικότητα. 

Δεύτερον, βρίσκεται σε εξέλιξη το πρόγραµµα αναβάθµισης
και εξηλεκτρισµού του υφιστάµενου σιδηροδροµικού δικτύου
ύψους 1,2 δισ. ευρώ. Θα καταθέσω µετά στα Πρακτικά πόσα
λεφτά ξοδέψατε εσείς για ανάταξη του σιδηροδροµικού δικτύου.
Διότι αυτό πληρώνουµε σήµερα. Διότι όπως όλοι καταλαβαί-
νουνε, όταν θέλω να ανατάξω µία υποδοµή αυτό δεν γίνεται µε
ένα µαγικό ραβδάκι από τη µία µέρα στην άλλη. Πρέπει να γίνει
ένας σοβαρός προγραµµατισµός -αυτός έλειπε δυστυχώς από
την προηγούµενη κυβέρνηση- για να µπορέσουµε µετά να κά-
νουµε τις εργολαβίες. Εποµένως επί τεσσεράµισι χρόνια η αλή-
θεια είναι ότι ο σιδηρόδροµος αφέθηκε στην τύχη του. Και αυτό
πληρώνουµε σήµερα. 

Τρίτον, υπογράψαµε τη σύµβαση µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» την κύ-
ρωση της οποίας συζητάµε εδώ σήµερα. Και λυπάµαι που το
λέω, η µόνη παράταξη που άσκησε σοβαρή ιδεολογική κριτική
ήταν το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, το οποίο είναι αντίθετο
στην ιδιωτικοποίηση, τα είπε ξεκάθαρα και θεωρεί ότι πρέπει ο
σιδηρόδροµος να είναι κρατικός. Και είναι αντίθετο στην ευρω-
παϊκή οδηγία ότι πρέπει να απελευθερωθούν οι σιδηροδροµικές
µεταφορές. Διαφωνώ 100%, αλλά τουλάχιστον είναι συνεπείς
στη θέση τους. Οπότε όταν εσείς και η Κοινοβουλευτική σας Εκ-
πρόσωπος µας µιλάτε για ξεπούληµα, όταν κάνατε αυτά που κά-
νατε στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», να ξέρετε ότι τουλάχιστον υπάρχει και
µια Αριστερά που παραµένει σταθερή σε πέντε πράγµατα. 

Τι πετυχαίνουµε µε αυτή τη σύµβαση; Πρώτον, θα γίνονται
πλέον δροµολόγια σε όλη τη χώρα στο σύνολο του δικτύου. Δεύ-
τερον, το µεγαλύτερο µέρος της ετήσιας αποζηµίωσης θα επι-
στρέφεται στο ελληνικό δηµόσιο. Από τα 50 εκατοµµύρια που
δίνουµε και δίναµε πάντα είτε η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ήταν κρατική είτε
ήταν ιδιωτική, τα 19 εκατοµµύρια επιστρέφονται στον ΟΣΕ ετη-
σίως ως τέλη διέλευσης. Τα 10 εκατοµµύρια πηγαίνουν στη «ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ» και τα 21 εκατοµµύρια παραµένουν στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». 

Τρίτον, η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» δεσµεύεται σε πολύ συγκεκριµένες
επενδύσεις µε στόχο τη βελτίωση των υποδοµών και των υπηρε-
σιών, επενδύσεις σε νέα σύγχρονα τρένα, τα περισσότερα εκ των
οποίων θα είναι ηλεκτρικά και υδρογόνου.

Τέταρτον, οι δύο πλευρές «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και ελληνικό δηµόσιο
συµφωνούµε στο απλό και λογικό ότι όσο πιο γρήγορα υλοποι-
ούνται αυτές οι επενδύσεις τόσο περισσότερο θα διαρκέσει σύµ-
βαση. Όλα αυτά είναι σύννοµα µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες, γιατί
ακούστηκαν κάτι απίστευτα πράγµατα για απευθείας αναθέσεις.
Να ξέρουµε, δηλαδή, και τη νοµική ορολογία σε αυτή την Αί-
θουσα. Διότι καλώς ή κακώς η χώρα αυτή είναι µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης από το 1980.

Και, πέµπτον, προβλέπουµε κίνητρο αποδοτικότητας του µη-
χανισµού αποζηµίωσης. Ακούστε, λοιπόν, εδώ µερικά παραδείγ-
µατα αριθµών, για να καταλάβετε πλέον τι έχουµε κάνει. 

Την παλιά σύµβαση του 2015 και του 2017, ειρήσθω εν πα-
ρόδω, ο ΣΥΡΙΖΑ ποτέ δεν την είχε καταθέσει στο Κοινοβούλιο,
όπως δεν είχε καταθέσει ποτέ το κείµενο της ιδιωτικοποίησης,
σε αντίθεση µε εµάς που τα έχουµε καταθέσει όλα. Ακόµα και αν
διαφωνείτε, εδώ είναι όµως γραµµένα. Δεν µπορεί κάποιος να
πει ότι κρυβόµαστε. 

Τι έκανε η παλιά σύµβαση; Η παλιά σύµβαση έκανε κάτι πάρα
πολύ απλό. Έλεγε στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», δηλαδή στον ιδιώτη τώρα:
«Έχεις πάνω-κάτω 120 εκατοµµύρια κόστος, για να κάνεις το µε-
ταφορικό σου έργο και 70 εκατοµµύρια έσοδα. Τι σου λείπει; 50
εκατοµµύρια. Πάρ’ τα.» Αυτά έλεγε η παλιά σύµβαση.

Και τι έλεγε; Έλεγε: «Σου κλειδώνω το κέρδος στα 3,75 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι το κέρδος σου. Αν βγάλεις παρα-
πάνω, θα σου µειώσω από τα 50 εκατοµµύρια.» Εποµένως τι
σήµαινε αυτό πρακτικά; Ότι η παλιά σύµβαση ήταν το απόλυτο
αντικίνητρο για την εξέλιξη του σιδηροδρόµου. 

Τι κάνει η καινούργια σύµβαση πολύ απλά; Η καινούργια σύµ-
βαση έρχεται και λέει το εξής: «Εάν βγάλεις παραπάνω εύλογο
κέρδος, θα το µοιραστούµε µε το ελληνικό δηµόσιο.». Εποµένως
η σύµβαση αυτή τη δεκαετία δίνει όχι µόνο τα 450 εκατοµµύρια,
που θα σας αναφέρω πιο κάτω, αλλά δίνει και το δικαίωµα στο
ελληνικό δηµόσιο να πάρει το 20% των επιπλέον κερδών. Απλά,
για να καταλαβαίνουµε ποια είναι η διαφορά µεταξύ της παλιάς
σύµβασης και της καινούργιας. 

Πάµε τώρα να πούµε και κάτι άλλο. Ο κ. Παππάς έκανε µια
πολύ χαριτωµένη -θα έλεγα- απόπειρα να πει ότι δεν πουλήσαµε
την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» 45 εκατοµµύρια, πουλήσαµε το brand name.
Πραγµατικά, ευτυχώς, είναι λίγοι άνθρωποι στην Αίθουσα, κύριε
Παππά, διότι αυτό δεν στέκει κατά την άποψή µου σε καµµία λο-
γική.

Κύριε Παππά, ξέρετε τι κάνατε, όχι εσείς προσωπικά; Εσείς
ήρθατε κι ενώ το 2013 καταγγέλλατε τον Σαµαρά και το Βενιζέλο
ότι, αν τολµήσει να πουλήσει την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» 300 εκατοµµύρια
που ήταν τότε η εκτίµηση, ήταν το απόλυτο ξεπούληµα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ».
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Έχω τη δήλωση του κ. Στα-
θάκη που ήταν τότε τοµεάρχης. Αν θέλετε, µπορώ να καταθέσω
και αυτή στα Πρακτικά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Παππά, ξέρετε, υπάρχει µια διαφορά µε-
ταξύ ηµών. Εγώ σας ακούω µε µεγάλη προσοχή και δεν σας δια-
κόπτω. Εσείς µπορείτε να λέτε αυτό που λέτε. Λέτε, δηλαδή, ότι
θα το πουλούσαµε όλο. Δεν ήτανε αυτό. Μιλούσαµε για την
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Εποµένως σας διορθώνω. Μιλούσαµε για την
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ». 

Ήρθατε και την πουλήσατε 45 εκατοµµύρια το 2017, που ση-
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µαίνει ότι την πουλήσατε 5 εκατοµµύρια λιγότερα από την ετήσια
ενίσχυση για την παροχή υπηρεσιών. Αυτή την ιδιωτικοποίηση
ήρθαµε εµείς και διορθώσαµε. Σε αυτό το πλαίσιο έπρεπε να κι-
νηθούµε. Μην ξεχνάµε, λοιπόν, τι έγινε στις µέρες της δικής σας
διακυβέρνησης.

Και παράλληλα, µε την πλάτη στον τοίχο, ήρθαµε και διαπραγ-
µατευτήκαµε µε τους ιδιώτες. Στην ουσία τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ; Έχει
δίκιο εδώ το ΚΚΕ. Μετέφερε ένα κρατικό µονοπώλιο και το έκανε
ιδιωτικό µονοπώλιο. Αυτή ήταν η ιδιωτικοποίηση του ΣΥΡΙΖΑ. Η
ιδιωτικοποίηση πρέπει να λειτουργεί προς όφελος των επιβατών
των πολλών. Τότε γιατί δεν την αφήναµε κρατική; Τότε γιατί τη
δώσαµε µόνο 45 εκατοµµύρια; Και αφού τη δώσαµε, διότι µας
πίεσαν τότε οι κακοί ξένοι, οι οποίοι µας βασάνιζαν και µας έδερ-
ναν, γιατί δεν κάνατε µια συµφωνία, όπως κάνουµε εµείς σήµερα
να πάρετε κάποια λεφτά και κάποια αντισταθµιστικά πίσω; Δεν
το κάνατε ούτε αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο παραπάνω χρόνο, για να
απαντήσω σε. όλες τις ερωτήσεις και τις αιτιάσεις των συναδέλ-
φων. 

Εποµένως αυτό που εµείς υποστηρίζουµε είναι ότι ήρθαµε να
εξισορροπήσουµε µια πολύ δύσκολη κατάσταση και λαµβάνουµε
τη δέσµευση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», η οποία δεν υπήρχε -της ιδιωτικής
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ»- για συγκεκριµένες επενδύσεις, µε στόχο τη βελ-
τίωση των υποδοµών.

Αυτά είναι µέσα στη σύµβαση που έχουµε καταθέσει, όχι σαν
τον ΣΥΡΙΖΑ που δεν τις κατέθετε.

Υπάρχει, κύριε Γκόκα, ένα παράρτηµα, αλλά υπάρχει και το
κείµενο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Το είδα και το κείµενο, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Στο παράρτηµα αναφέρονται οι επενδύσεις
του τροχαίου υλικού και στο κείµενο αναλύονται όλες οι επενδύ-
σεις. 

Ακούστε, λοιπόν. Μιλάµε για µία συµφωνία 500 εκατοµµυρίων
ευρώ σε ένα ορίζοντα δεκαετίας. Θα έρχεται το ελληνικό δηµό-
σιο και θα δίνει στον ιδιώτη 50 εκατοµµύρια τον χρόνο, τα οποία
έδινε και πριν. Από αυτά τα 500 εκατοµµύρια, όµως, τα 453 θα
επιστρέψουν στο ελληνικό δηµόσιο σε επενδύσεις. Και για τα
υπόλοιπα 2 δισεκατοµµύρια που λέτε ότι θα είναι στο παράρτηµα
του µνηµονίου συνεργασίας, το οποίο και κατέθεσα, αυτό ήταν
µέρος του MOU, το οποίο δεν είναι οι άµεσες επενδύσεις, αλλά
τα οφέλη στο ελληνικό δηµόσιο. Έτσι, για να καταλαβαινόµαστε
και να ξέρουµε τι λέµε. Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο αυτό που λέω
και το είπα δύο φορές. 

Τον τελευταίο, λοιπόν, χρόνο έχω διαβάσει στην «Εφηµερίδα
των Συντακτών» που έχετε καταλήξει πλέον να παίρνετε όλες
σας τις πληροφορίες στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, απίστευτα
πράγµατα γι’ αυτή τη σύµβαση και θα µου επιτρέψετε να απαν-
τήσω σε ένα προς ένα. 

Πρώτον, µας καταγγέλλετε ότι δεν έχουµε δώσει τη συµφωνία
της σύµβασης στη δηµοσιότητα. Το πλήρες κείµενο της σύµβα-
σης έχει αναρτηθεί την ίδια µέρα της υπογραφής της σύµβασης.
Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Και έχει κατατεθεί στο Κεντρικό Ηλεκτρονικό Μητρώο Δηµο-
σίων Συµβάσεων όπου πλέον ο καθείς έχει πρόσβαση. 

Το αστείο εδώ είναι αυτό που είπα και πριν, δηλαδή ότι µας
καταγγέλλουν ότι δεν έχουµε δηµοσιοποιήσει τη σύµβαση, ποιοι;
Αυτοί που την αντίστοιχη σύµβαση ούτε το 2015 δηµοσιοποίησαν
ούτε το 2017. Αυτό, για να αντιλαµβανόµαστε το µέγεθος της δι-
γλωσσίας και της πολιτικής εξαπάτησης.

Μας ρωτάτε για το αν ισχύει ότι θα ξεκινήσουµε να πληρώ-
νουµε -λέει- τις αµαξοστοιχίες από τώρα, οι οποίες θα παραλη-
φθούν το 2027. Αυτό που ισχύει και ισχύει σε αντίστοιχες
συµβάσεις, είναι ότι το δηµόσιο παραλαµβάνει καινούργιο τρο-

χαίο υλικό, δηλαδή, καινούργια τρένα, τα οποία όλοι γνωρίζουν
ότι θα αρχίσουν να κατασκευάζονται από τη στιγµή που θα δοθεί
η παραγγελία. Τα τρένα δεν τα αγοράζουµε από το ράφι. 

Μας ρωτάτε για το αν ισχύει η γραµµή Αθήνα - Θεσσαλονίκη
να βαφτίζεται άγονη, παρά ότι λειτουργεί µε ηλεκτροκίνηση από
το 2018. Ο Κανονισµός 1370 στο πρώτο του άρθρο, θέτει ως
στόχο συµβάσεων ΥΔΥ την εξασφάλιση κάποιων κριτηρίων. Να
είναι ασφαλείς οι µεταφορές, να είναι καλής ποιότητας, να έχουν
λιγότερες δαπανηρές υπηρεσίες. 

Η σύµβαση που συζητάµε σήµερα, λοιπόν, διασφαλίζει πολυ-
πληθέστερες υπηρεσίες και σε αυτό το δροµολόγιο. Για παρά-
δειγµα, για τη διαδροµή Αθήνα - Θεσσαλονίκη προβλέπονται
πέντε ζεύγη δροµολογίων µε «Intercity» και δύο ζεύγη µε «Inter-
city Express». Προβλέπονται, δηλαδή, συνολικά και εκτελούνται
σήµερα δεκατέσσερα καθηµερινά δροµολόγια Αθήνα - Θεσσα-
λονίκη. Πόσα προέβλεπε η αντίστοιχη σύµβαση του 2015; Μόνο
οκτώ δροµολόγια. Δηλαδή, τέσσερα ζεύγη. Και τότε και το 2015
και το 2017, η γραµµή αυτή επιδοτείτο. Άρα εξασφαλίζουµε πο-
λυπληθέστερα δροµολόγια από ό,τι είχαµε στο παρελθόν. Και,
επίσης, εξασφαλίζουµε τη λεγόµενη χρήση των τρένων «ETR, δη-
λαδή, τρένων µε ηλεκτροκίνηση, που έχουν λάβει και την πιστο-
ποίηση από τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων. 

Επίσης, διασφαλίζουµε ανώτατο επίπεδο κρατικής χρηµατο-
δότησης, το οποίο παραµένει στα 50 εκατοµµύρια, δεν αυξάνε-
ται. Όµως, για πρώτη φορά -και αυτό πρέπει να το τονίσω ξανά-
προβλέπεται επιστροφή χρηµάτων στον κρατικό προϋπολογι-
σµό. Δηλαδή, ο ΣΥΡΙΖΑ και ξεπούλησε την ΤΡΑΙΝΟΣΕ 45 εκατοµ-
µύρια -δηλαδή, 5 εκατοµµύρια λιγότερα από την κρατική
επιδότηση- και δεν διασφάλισε ούτε 1 ευρώ να επιστρέψει πίσω
στο ελληνικό δηµόσιο.

Επίσης, επειδή ακούστηκε και κάτι το οποίο δεν έχει σχέση µε
την πραγµατικότητα, στο παρελθόν -αναφέρθηκε ο κ. Παππάς
σε αυτό νοµίζω- δεν υπήρχε µηχανισµός παρακολούθησης των
δροµολογίων. Ξέρετε τι υπήρχε, για να είµαστε ειλικρινείς; Ο
ΟΣΕ έδινε ένα χαρτί ότι εκτέλεσαν τα δροµολόγια. Αυτό υπήρχε.
Τι, δηλαδή; Να κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εσείς είστε Υπουργός. Δηλαδή τι; Πληµ-
µελώς άσκησε τα καθήκοντά της η αρµόδια επιτροπή στο Υπουρ-
γείο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Όχι, κύριε Παππά, δεν έχετε καταλάβει τι λέω.
Πραγµατικά, δεν έχετε καταλάβει τι λέω. Ούτε αυτό δεν είχατε
προβλέψει!

Εµείς, λοιπόν, εκείνη τη στιγµή γι’ αυτό αλλάξαµε τη σύµβαση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι λέτε τώρα; Είναι ψευδές απολύτως

αυτό που λέτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Παππά, το ψεύδος και το ψέµα είναι στο
DNA το δικό σας και µη γουρλώνετε τα µάτια σας. Μην τα γουρ-
λώνετε τα µάτια σας, κύριε Παππά! Αυτό το θεατρινιλίκι να το
κάνετε εκεί που ξέρετε, στο δικό σας πολιτικό ακροατήριο. Γιατί
εκεί πρέπει να το κάνετε.

Επίσης, να πούµε και το άλλο απίστευτο ψεύδος του κ. Παππά,
διότι τώρα έχει αρχίσει και προκαλεί, ως συνήθως, από το Βήµα
της Αντιπολίτευσης.

Να σας θυµίσω, κύριε Παππά, διότι νοµίζω ότι ήσασταν και
εσείς επιβάτης σε αυτό το καραγκιοζιλίκι, το δικό σας «λευκό
βέλος» και θα το καταθέσω στα Πρακτικά. 

Στη ΔΕΘ του 2018 είχατε ανακοινώσει ότι θα βάλετε ένα γρή-
γορο τρένο Αθήνα - Θεσσαλονίκη και µια κουστωδία κοµµατικών
και Υπουργών ανεβήκατε πάνω να κάνετε µια βόλτα. Ούτε αυτό
δεν µπορέσατε να κάνετε. Το πήγατε στην Κατερίνη, φθάσατε
µέχρι Θεσσαλονίκη και µετά ακυρώθηκε το δροµολόγιο. Μα,
τόσο κωµικοί είστε; Και µετά βρίζατε τον Διευθύνοντα Σύµβουλο,
που εσείς είχατε βάλει, τον κ. Τσαλίδη, ο οποίος σάς απάντησε
ότι ποτέ δεν είχε δεσµευθεί ότι θα µπορέσει να κάνει το δροµο-
λόγιο κάτω από τέσσερις ώρες. Εµείς το καταφέραµε αυτό µε
το «Ασηµένιο Βέλος». Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε
Παππά. Μπορεί να µη σας αρέσει, αλλά τι να κάνουµε; Και σή-
µερα, παρά τα προβλήµατα που υπάρχουν, αυτά τα δροµολόγια
του «Intercity» είναι κάτω από τέσσερις ώρες.
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Εσείς, κύριε Παππά, κοροϊδεύατε, όπως µε τους µουσαµάδες
µε το µετρό! Είστε η παράταξη της µεγαλύτερης πολιτικής κο-
ροϊδίας και γι’ αυτό νοµίζω ότι όλοι γνωρίζουµε γιατί σας κατα-
δίκασε ο ελληνικός λαός εκεί που σας καταδίκασε στις
προηγούµενες εκλογές.

Πάµε τώρα να συζητήσουµε λίγο και να κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε, µερικά πράγµατα τα οποία ανέφερε και ο κ. Βιλιάρδος στην
επιτροπή -και είχα πει ότι θα του απαντήσω- και διάφοροι άλλοι
συνάδελφοι.

Να πούµε, λοιπόν, ότι αυτή τη στιγµή ακούστηκαν µερικές
ερωτήσεις που έχουν να κάνουν µε το πώς εκτελούνταν, αν θυ-
µάµαι καλά, κύριε Βιλιάρδο, το 2021 οι µεταφορές.

Το 2021, επειδή δεν είχαµε υπογράψει την καινούργια σύµ-
βαση, εκτελούνταν µε την παράταση της ισχύος της πολύ προ-
βληµατικής σύµβασης του 2015. Και αυτό είναι βάσει νόµου,
είναι βάσει του άρθρου 65 του ν.4784.

Αναφορικά µε τις κρατικές ενισχύσεις, που ρωτήσατε και εσείς
και νοµίζω ρώτησε και το ΜέΡΑ25, θα ήθελα να πω ότι η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή δεν πιέζει για επιστροφή κανενός ποσού για τον
ΟΣΕ. Εµείς είµαστε αυτοί που το διασφαλίζουµε αυτό, δηλαδή ο
χρήστης να δίνει κάποια χρήµατα -τέλη διέλευσης- σε αυτόν ο
οποίος στην ουσία διαχειρίζεται την υποδοµή.

Σε ό,τι αφορά τις δαπάνες, ακούστηκαν κάποια ερωτήµατα για
τις δαπάνες. Τα τέλη χρήσης υποδοµής και τα µισθώµατα του
τροχαίου υλικού αποτελούν αποδεκτές δαπάνες, σύµφωνα µε
τον Κανονισµό. Αυτά τα ποσά πληρώνονταν και µε τις προηγού-
µενες συµβάσεις. 

Η καινοτοµία, όµως, αυτής της σύµβασης είναι ότι οριοθετεί
τα ποσά που πληρώνει το ελληνικό δηµόσιο και δεν επιτρέπει
στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ να καθυστερεί, όπως γινόταν στο παρελθόν, τις
πληρωµές σε ΟΣΕ και ΓΑΙΟΣΕ.

Ως προς την επιλογή των ETR 470, γιατί έγινε, λέµε, αυτή η
επιλογή. Διότι ήταν το µόνο άµεσα αξιοποιήσιµο τροχαίο υλικό.
Δηλαδή, κάνουµε το προφανές: Και παραγγέλνουµε καινούργια
τραίνα, αλλά µέχρι να µας τα παραδώσουν, στην ουσία αξιοποι-
ούµε τα τρένα τα οποία φέρνει τώρα η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», για να µπο-
ρέσουµε να παρέχουµε καλύτερες υπηρεσίες.

Κλείνοντας, να πω ότι για άλλη µία φορά -και λυπάµαι γι’ αυτό-
ακούστηκαν από διάφορες πλευρές της Αιθούσης πράγµατα που
δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα. Ακούστηκαν πράγµατα
όπως «απευθείας ανάθεση». Ακούστηκαν κατηγορίες ότι αυτή η
σύµβαση είναι λεόντειος. Αυτά, λυπάµαι που το λέω, αλλά δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα, σύµφωνα µε την
επιχειρηµατολογία την οποία σάς διατύπωσα τώρα.

Ένα παραµένει σίγουρο: Ότι η δήθεν ριζοσπαστική Αριστερά,
η οποία θα έσκιζε τα µνηµόνια και η οποία θα έκανε τους Ευρω-
παίους να χορεύουν πεντοζάλη, τελικά έβαλε την ουρά της κάτω
από τα σκέλια και τα ξεπούλησε όλα, κύριε Παππά!

Και όχι µόνο αυτό. Ξέρετε τι άλλο κάνατε; Την ΕΕΣΤΥ, που έχει
το τροχαίο υλικό, την ξεπουλήσατε και αυτή για 22 εκατοµµύρια
ευρώ. Συγχαρητήρια, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ!

Μετά κάνατε και το κορυφαίο. Πήγατε για ενενήντα εννέα χρό-

νια και δώσατε τη «ΓΑΙΑΟΣΕ» στο Υπερταµείο.
Και έρχεστε εδώ και µιλάτε, όταν στα τέσσερα χρόνια από το

ΠΔΕ δεν είχατε δώσει ούτε 1 ευρώ για την ανάταξη του σιδηρο-
δρόµου;

Θέλετε να ακούσετε τα νούµερα, κύριε Παππά; Τα καταθέτω
και αυτά για τα Πρακτικά, διότι µπορεί ο καθένας εδώ να λέει ό,τι
θέλει, αλλά τα χαρτιά µένουν. Θα τα δουν όσοι ενδιαφέρονται,
για να καταλάβουν το µέγεθος της πολιτικής εξαπάτησης και το
µέγεθος των ασυναρτησιών που λέτε εσείς και η Κοινοβουλευ-
τική σας Εκπρόσωπος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Κρατική επιχορήγηση 45 εκατοµµύρια ευρώ ανά έτος, όσα
έδινε και ο ΣΥΡΙΖΑ, όσα έδινε και η Νέα Δηµοκρατία. Το ΠΔΕ στο
σύνολό του επί Νέας Δηµοκρατίας στα τρία χρόνια είναι 59,3
εκατοµµύρια ευρώ, επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν 12,3 εκατοµµύρια ευρώ.
Τόσα λεφτά είχατε δώσει. Αυτά είναι στοιχεία του ΟΣΕ. Δηλαδή,
επί της παρούσας Κυβέρνησης έχουµε αυξήσει το ΠΔΕ για τον
ΟΣΕ -όχι για την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»- 480%.

Πάµε στις προσλήψεις. Η δήθεν Αριστερά, που θα έκανε προσ-
λήψεις, πόσες προσλήψεις έκανε; Είκοσι πέντε προσλήψεις! Και
µας κατηγορεί τώρα. Εµείς πόσες κάναµε; Εκατόν είκοσι πέντε.

Αυτοί είµαστε, κύριε Παππά, και αυτοί είστε. Δυστυχώς, οι µά-
σκες έπεσαν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της Σύµβασης
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε
την επωνυµία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ Μεταφορές-Μεταφορικές Υπηρεσίες
Επιβατών και Φορτίου Ανώνυµη Σιδηροδροµική Εταιρεία» (ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ Α.Ε.) για την ανάθεση Υποχρεώσεων Δηµόσιας Υπηρεσίας
επιβατικών σιδηροδροµικών µεταφορών». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ Μεταφο-
ρές-Μεταφορικές Υπηρεσίες Επιβατών και Φορτίου Ανώνυµη
Σιδηροδροµική Εταιρεία» (ΤΡΑΙΝΟΣΕ Α.Ε.) για την ανάθεση

Υποχρεώσεων Δηµόσιας Υπηρεσίας επιβατικών σιδηροδροµι-
κών µεταφορών

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΌΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΌΧΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΌΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΌΧΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της
Σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της ανώνυµης
εταιρείας µε την επωνυµία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ Μεταφορές-Μεταφορικές
Υπηρεσίες Επιβατών και Φορτίου Ανώνυµη Σιδηροδροµική Εται-
ρεία» (ΤΡΑΙΝΟΣΕ Α.Ε.) για την ανάθεση Υποχρεώσεων Δηµόσιας
Υπηρεσίας επιβατικών σιδηροδροµικών µεταφορών» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ Μεταφο-
ρές - Μεταφορικές Υπηρεσίες Επιβατών και Φορτίου Ανώνυµη
Σιδηροδροµική Εταιρεία» (ΤΡΑΙΝΟΣΕ Α.Ε.) για την ανάθεση
Υποχρεώσεων Δηµόσιας Υπηρεσίας επιβατικών σιδηροδροµι-
κών µεταφορών

Πίνακας Περιεχοµένων

Άρθρο πρώτο Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού
Δηµοσίου και της ΤΡΑΙΝΟΣΕ Α.Ε. για την ανάθεση Υποχρεώσεων
Δηµόσιας Υπηρεσίας επιβατικών σιδηροδροµικών µεταφορών. 

Άρθρο 1 Ορισµοί
Άρθρο 2 Παρεχόµενες Υπηρεσίες
Άρθρο 3 Ποιότητα Υπηρεσιών και αξιολόγηση
Άρθρο 4 Σχέσεις µε το επιβατικό κοινό
Άρθρο 5 Συνεχής παροχή Υπηρεσιών
Άρθρο 6 Ασφάλεια και πρόληψη στους συρµούς
Άρθρο 7 Εξυπηρέτηση στους σταθµούς
Άρθρο 8 Τροχαίο υλικό
Άρθρο 9 Κόµιστρο για τις Υπηρεσίες - Κατανοµή υποχρεώ-

σεων
Άρθρο 10 Αποζηµίωση-Μηχανισµός υπολογισµού
Άρθρο 11 Αποδεκτές δαπάνες
Άρθρο 12 Έσοδα από την εκτέλεση των Υπηρεσιών
Άρθρο 13 Τρόπος καταβολής αποζηµίωσης-εκκαθάριση
Άρθρο 14 Διαδικασία ετήσιου προγραµµατισµού
Άρθρο 15 Ποινές/Επιβραβεύσεις (Bonus)
Άρθρο 16 Υποβολή αναφορών και εκθέσεων
Άρθρο 17 Λογιστικός διαχωρισµός - Λογιστικός έλεγχος

Άρθρο 18 Διάρκεια της Σύµβασης
Άρθρο 19 Λύση της Σύµβασης
Άρθρο 20 Γεγονότα για τα οποία δεν ευθύνεται ο Πάροχος
Άρθρο 21 Επιτροπή Παρακολούθησης
Άρθρο 22 Επιτροπή Επίλυσης Διαφορών
Άρθρο 23 Σωρευτική αναγνώριση δικαιωµάτων
Άρθρο 24 Επικοινωνία των Συµβαλλόµενων Μερών
Άρθρο 25 Τροποποίηση της Σύµβασης
Άρθρο 26 Εµπιστευτικότητα
Άρθρο 27 Εκχώρηση και ανάθεση υπεργολαβίας
Άρθρο 28 Μεταβατικές - λοιπές διατάξεις
Άρθρο 29 Εφαρµοστέο δίκαιο και δικαιοδοσία
Παράρτηµα Α Απογραφή Υπηρεσιών
Παράρτηµα Β Απαιτήσεις υποβολής αναφορών και δείκτες πα-

ρακολούθησης µεγεθών συγκοινωνιακού έργου
Παράρτηµα Γ Απογραφή προσωπικού παρόχου
Παράρτηµα Δ Επενδύσεις
Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού 

Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ Μεταφορές - Μεταφορικές Υπηρεσίες

Επιβατών και Φορτίου Ανώνυµη Σιδηροδροµική 
Εταιρεία» (ΤΡΑΙΝΟΣΕ Α.Ε.) για την ανάθεση 

Υποχρεώσεων Δηµόσιας Υπηρεσίας επιβατικών 
σιδηροδροµικών µεταφορών

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 14.4.2022 Σύµβαση
ανάθεσης Υποχρεώσεων Δηµόσιας Υπηρεσίας επιβατικών σιδη-
ροδροµικών µεταφορών, µετά των συνηµµένων σε αυτή Παραρ-
τηµάτων, που υπεγράφησαν στην Αθήνα µεταξύ αφενός, του
Ελληνικού Δηµοσίου, νοµίµως εκπροσωπούµενου από τους
Υπουργούς Υποδοµών και Μεταφορών και Οικονοµικών και αφε-
τέρου, της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ Με-
ταφορές - Μεταφορικές Υπηρεσίες Επιβατών και Φορτίου
Ανώνυµη Σιδηροδροµική Εταιρεία» και τον διακριτικό τίτλο «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ Α.Ε.», το πρωτότυπο κείµενο της οποίας έχει ως εξής:

16686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16689



16690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16703



16704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16741



16742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από την 1η.1.2022.

Αθήνα,....................................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.29’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 11
Ιουλίου 2022 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

5. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

7. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

6. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


